
Ահեղընթաց մրցակցություն «Զանգեզուրի 
միջանցք» հորինվածքի շուրջ. իսկ ի՞նչ 
են մտածում Սյունիքում՝ երկրամասի համար 
ճակատագրական այդ հարցի շուրջ

Գ իտություն-արտադրություն կապը 
սեր տացնելու, կամ որ միևնույնն է՝ 
ար տադրությունն արդիականացնելու 

խնդիրները հրատապ են եղել բոլոր ժա մա-
նակ ներում: Դա առավել ևս վերաբերում 
է լեռ նահանքային արդյունաբերությանը, 
որի հետ բնա պահպանական ռիսկեր են 
կապ ված: Այս համատեքստում առավել 
քան սպասված էր Զանգեզուրի պղնձա-
մո լիբդենային կոմբինատում անցկացված 
«ՀՀ-ում պղնձի արդյունահանման արդի 
վիճակը և մաքուր պղնձի ստացման հիմ-
նա խնդիրները» թեմայով երկօրյա աշխա-
տա ժողովը: Ձեռնարկության հյուրերն էին 
Հայաստանի ազգային պոլիտեխնիկական 
համալսարանի (ՀԱՊՀ), Երևանի պետական 
համալսարանի (ԵՊՀ), ՀՀ գիտությունների 
ազգային ակադեմիայի երկրաբանական 
գիտությունների ինստիտուտի, ՀԱՊՀ Կապանի 
մասնաճյուղի ներկայացուցիչներ, ամբիոնների 
վարիչներ, ՀԱՊՀ դասախոսներ, լեռնային 
արդյունաբերության ոլորտի առաջատար 
մասնագետներ, գիտաշխատողներ: 

Տանտիրոջ իրավունքով ներկաներին 
ողջունեց կոմբինատի գլխավոր տնօրեն Ռոման 
Խուդոլին. «Մեծ պատիվ է գիտության ներ կա-
յացուցիչներին ընդունել մեր կոլեկտիվում: 
Պիտի ասեմ, որ յուրաքանչյուր արտադրություն 

սկսվում է գիտությամբ և ավարտվում նրանով: 
Մենք որոշակի ժամանակաշրջանում այդ 
մասին մոռացել էինք կամ դրան քիչ տեղ 
էինք հատկացրել: Եթե մեր առջև խնդիր ենք 
դրել ունենալ ամենաբարձր ցուցանիշներով 
ձեռնարկություն՝ թե՛ տեխնոլոգիական, թե՛ 
բնապահպանական, թե՛ կառավարման, 
թե՛ կոր պորատիվ պատասխանատվության 
առումներով, ուրեմն այսօր ճիշտ վայրում և 
ոլորտին տիրապետող իսկական մարդկանց 
հետ ենք: Սրանք պարզապես խոսքեր չեն, այլ 
իրականում դա այդպես է»: 

Ռ. Խուդոլին բարեմաղթանքի խոսքում ի 
մասնավորի անդրադարձավ «Ընդերքի մա-
սին» օրենքում փոփոխություններ կատարելու 
անհրաժեշտությանը, ներդրումային վիճակի 
բարելավմանը:

«Հայաստանում լեռնամետալուրգիական 
արդյու նաբերության զարգացման հնարա վո-
րու թյունների գնահատականը» զեկուցումով 
հանդես եկավ ՀԱՊՀ լեռնամետալուրգիայի և 
քիմիական տեխնոլոգիաների ինստիտուտի 
տնօրեն, տեխնիկական գիտությունների դոկ-
տոր, պրոֆեսոր Արմեն Հովհաննիսյանը: 

Կոմբինատի գլխավոր տնօրենի առաջին 
տեղակալ, Հայաստանի հանքագործների և 
մե տալուրգների միության նախագահ Վար-
դան Ջհանյանը հանդես եկավ կոմբինատի 

գոր ծունեության և տեխնիկատնտեսական 
ցու ցանիշների վերաբերյալ հակիրճ տե ղե կատ-
վու թյամբ: Մասնավորապես, ձեռնարկությունը 
տարեկան վերամշակում է 22 միլիոն տոննա 
հանքաքար, 2023 թվականին պետությանն է 
վճարել 200 միլիոն դոլար հարկ, կոմբինատի 

Վարչապետ 
Նիկոլ Փաշինյանը 
Սյունիքում էր

Այցի շրջանակներում 
կառավարության ղեկավարը 
ծանոթացել է սուբվենցիոն 
և այլ ծրագրերով 
մարզում իրականացվող 
աշխատանքների 
ընթացքին:

Վարչապետի առաջին կանգառը եղել 
է Կապան քաղաքում: Նիկոլ Փա շին-
յանը ծանոթացել է Կապանի բժշկա-

կան կենտրոնի հարակից կամրջից մինչև 
Ողջի և Վաչագան գետերի խառնման հատ-
վա ծում Վաչագան գետի հունի մաքրման, 
բետոնե հարթակների, գետի հենապատերի 
վե րականգնման և վերանորոգման, մայթերի 
վերա կառուցման աշխատանքներին: Շինա-
րա րական աշխատանքների ավարտը նա խա-
տես ված է ս.թ. հուլիսին 25-ին: Սուբվենցիոն 
ծրագրով մաքրվել և կահավորվել է 500 գծմ 
գետի հուն, պայմանագրի արժեքը 295.2 մլն 
դրամ է, որից 174 մլն դրամը տրամադրել է կա-
ռավարությունը:

Նույն համայնքում վարչապետը ծա նո-
թացել է նաև Կապանի թիվ 9 ման կա պար-
տե զի շենքի վերակառուցման և տարածքի 
բա րե կարգ ման աշխատանքներին: Շինա րա-
րա կան աշխատանքներն ընթացքի մեջ են, 
ավարտը նախատեսվում է առաջիկա ամիս-
ներին: Ծրագրի իրականացման արդյուն-
քում համայնքը կունենա 170 սանի հա մար 
նախատեսված, կահավորված ման կա պար-
տեզ: Պայմանագրի արժեքը 295 մլն դրամ է, 
որից պետական մասնաբաժինը 80 տոկոս է` 
236 մլն դրամ:

Կառավարության ղեկավարը հաջորդիվ 
ծա նոթացել է Մ-2, Երևան-Երասխ-Գորիս- 
Մեղ րի-Իրանի սահման միջպետական նշա նա-
կության ավտոճանապարհի Սյունիք գյու ղից 
Կա պան մուտք գործող հատվածի աշխա-
տանք ների ընթացքին: Ճանապարհի երկա-
րու թյունը 4 կմ է, արժեքը 1,404 մլրդ դրամ, 
որը հատ կացվել է պետական բյուջեից:

Այնուհետև Նիկոլ Փաշինյանին ներ կա յաց-
վել են Կապան-Ճակատեն նոր ճանապարհի 
իրականացված աշխատանքները: Ճանա պար-
հի երկարությունը 7,5 կմ է, արժեքը 1,454,5 
մլրդ դրամ: Միջոցները հատկացվել են պե-
տական բյուջեից:

Հաջորդիվ Նիկոլ Փաշինյանն այցելել է 
Կապան համայնքի Ճակատեն, Շիկահող, 
Սրաշեն, Ներքին Հանդ, Ծավ բնակավայրեր, 
հանդիպել տեղի բնակիչներին, ծանոթացել 
նրանց խնդիրներին: Մասնավորապես, 
դրանք վերաբերել են գյուղատնտեսական 
կոո պերատիվի ձևավորմանը, խմելու ջրագծի 
կառուցման, տանիքների վերանորոգման, 
բնա կարանաշինության և այլ թեմաների: 
Վար չապետ Փաշինյանը նշել է, որ առկա 
խնդիր ները գտնվում են կառավարության 
ուշա դրության կենտրոնում և, ըստ կարևո-
րու թյան ու հերթականության, դրանց կտրվեն 
համապատասխան լուծումներ:

Ճանապարհաշինարարական ծրագրերի 
շրջանում կառավարության ղեկավարը ծա նո-
թացել է Կապան-Ծավ-Մեղրի 17,2 կմ երկա-
րությամբ հատվածում իրականացված նո-
րոգման աշխատանքներին։ Ծրագրի արժեքը 

5
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Աշխատաժողով՝ նվիրված պղնձի արդյունահանման արդի 
վիճակին և մաքուր պղնձի ստացման հիմնախնդիրներին

Ըստ ՀՀ ԱԳՆ-ի՝ 2024 թ. նոյեմբերին Բաքվում կայանալիք COP 29 գագաթնաժողովից հետո Ադրբեջանը 
հնարավոր է նոր ագրեսիա ձեռնարկի Հայաստանի նկատմամբ:

Կեղծի՜ք ու 
խաչագողություն՝ 
ամեն օր, ամեն տեղ, 
ամեն տեսակի....

Հովհաննես Թումանյան

Երեքշաբթի

25 հունիսի 2024թ.
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Գորիս համայնքի ղեկավար 
Առուշ Առուշանյանն ըն դու-
նել է Ֆրանսիայի Հան րա-

պե տության արտակարգ և լիազոր 
դես պան Օլիվ յե Դեկոտինյին: Հան-
դիպ ման ընթացքում կողմերը քն-
նար կել են փոխադարձ հետա քր-
քրու թյուն ներկայացնող հար ցեր, 
ինչպես նաև Գորիսի զար գաց ման 
ուղ ղու թյամբ հա մա գոր ծակցության 
հե ռա նկար ները: Դեսպանը կա-
րևո րել է Ֆրանսիայի հետ գոր-
ծակ ցու թյան խորացումը և հույս 
հայտ նել համատեղ նոր նա խա-
գծե րի իրականացման հա մար: 
Համայնքի ղեկավարը և դես պա-
նը միասին շրջել են Վիենի պու րա-
կում, որտեղ իրականացվում են 

ենթակառուցվածքների արդի ակա-
նացման և բարեկարգման աշխա-
տանքներ։ Նախատեսվում է թար-
մացնել զբոսայգու ճեմու ղի նե րը, 
կա նաչապատ գոտիները, նստա-
րան ները, լուսավորության հա մա-
կար գը։ Վերակառուցումից հետո 

պու րակը կդառնա քաղաքացիների 
սիրե լի հանգստավայրը՝ նոր հնա-
րա վորություններ ընձեռելով հաճելի 
ժամանակ անցկացնելու համար։

Հունիսի 21-ի երեկոյան տեղի է 
ունեցել համերգ՝ Ֆրանսիայի դես պա-
նատան նախաձեռնությամբ: 

Աշխատաժողով՝ նվիրված պղնձի 
արդյունահանման արդի վիճակին և մաքուր 
պղնձի ստացման հիմնախնդիրներին

արտադրանքը կազմել է հանրապետության 
համախառն ներքին արդյունքի (ՀՆԱ) 2,2%-
ը, ձեռ նարկության աշխատողների թիվը 
4660 է, մի ջին աշխատավարձը՝ 683.000 
դրամ (ի դեպ, այս թվի մեջ ներառված չեն 
հավելավճարները): Հընթացս բանախոսը 
մանրամասնեց պետությանը վճարվող 
հարկերի դինամիկան: 

Աշխատաժողովի մասնակիցները հար-
ցեր ուղղեցին նրան, մասնավորապես. 
«Ի՞նչ եք մտածում պոչամբարը որպես 
տեխնածին հանքավայր ուսումնասիրելու և 
նրանում եղած պոտենցիալն օգտագործելու 
ուղղությամբ» հարցին Վարդան Ջհանյանը 
պատասխանեց, որ դա առայժմ տնտեսապես 
և ֆինանսապես անիրականանալի է: Եվ 
համաշխարհային պրակտիկայում նման 
դեպքեր չկան: Նոր պոչամբար կառուցելու 
հարցադրմանը հավելեց, որ առաջիկա հինգ 
տարվա կտրվածքով պոչամբարը բավարար 
է, իսկ երկարաժամկետ ծրագրերում նոր 
պոչամբարի կառուցումը ներառված է: 
Տնտե սագետներին, օրինակ, հետաքրքրում 
էր, թե ինչպես են կարողանում առաջընթաց 
ապահովել մետաղական բորսայում՝ պղնձի և 
մոլիբդենի խտանյութի գների տատանումների 
պայմաններում:

Աշխատաժողովի մասնակիցներն այցե լե-
ցին կոմբինատի բացահանք և ջարդիչ կայան: 

Աշխատաժողովի երկրորդ օրը զե կու-
ցում ներ ներկայացվեցին «Հանք ար դյու-
նաբերության ոլորտի զարգացման հե ռա-

նկար ները» (Վարդան Ալեքսանյան, ԵՊՀ 
տնտեսագիտության և միջազգային տնտե սա-
կան հարաբերությունների ամբիոնի վարիչ, 
տեխնիկական գիտությունների թեկնածու, 
դոցենտ) և «Պղնձի արդյունահանման տի-
պե րը, ՀՀ-ում պղնձի արդյունահանման 
ար դի վիճակը» (Սուրեն Ներսեսյան, ԵՊՀ, 
տեխ նիկական գիտությունների թեկնածու, 
դոցենտ) թեմաներով:

Զեկուցումներից հետո իր նկա տա ռում-
ները հայտնեց Ռոման Խուդոլիյը. «Մի ջազ գա-
յին շուկայում պղնձի պահանջարկն արտա-
դրության ոլորտում այլ խնդիրներ են առաջ 
բերում: Ուստի հանքաքարից մետաղների 
կորզ ման տեխնոլոգիաներն առաջընթաց 
պիտի ապրեն: Եթե գիտական առումով 
մեզ աջակցություն չլինի, չենք կարող այս 
հան քա վայրի արդյունավետ շահագործում 
ակնկալել»:

Այնուհետև աշխատաժողովի մաս նա-
կից ներն ըստ մասնագիտությունների և 
հետաքրքրությունների շրջանակի խմբերի 
բաժանվեցին ու եղան կոմբինատի ղեկավար 
օղակների աշխատասենյակներում: Տնտեսա-
գետ ները, օրինակ, հավաքվեցին գլխա-
վոր տնօրենի առաջին տեղակալ Վար դան 
Ջհանյանի մոտ, ստացան իրենց հու զող 
հարցերի պատասխանը: Զրույցի ընթաց-
քում, մասնավորապես, Վարդան Ջհանյանը 
ներ կա յացրեց ձեռնարկության արտադրանքի 
առա քումը սպառողին, որը Չինաստանն է, և 
այդ արտադրանքի առաքման առան ձնա հատ-
կու թյունները:

Ինչ վերաբերում է երկու կողմի համա գոր-

ծակցությանը, դրա դրսևորումներից մեկն այն 
կլինի, որ կոմբինատը պատ րաս տա կա մու-
թյուն հայտնի՝ Երևանի պետհամալսարանի 
«Լեռ նային գործ» մասնագիտությամբ ուսա-
նող ների ուսումնաարտադրական պրակ տի-
կան անցկացնել կոմբինատում, ընդ որում՝ 
բոլոր ծախսերը վերցնելով իր վրա:

Հյուրերը տպավորված հեռացան կոմ-
բինատից:

– Ավելի տպավորիչ էին կոմբինատի 
գլխավոր տնօրեն Ռոման Խուդոլիի արտա-
հայտած տեսակետները կոմբինատի զար-
գացման համատեքստում: Պարոն Խուդոլին 
նախանշեց այն ուղղությունները, որ պիտի 
որդեգրի կոմբինատն առաջիկա տարիներին: 
Դրանցից մեկն առնչվում էր երկրաբանական-
որոնողական աշխատանքներին: Շոշափվեց 
նաև հանքաքարի արդյունահանման ու 
վերամշակման նոր տեխնոլոգիաների ներ-

դրման խնդիրը: Ամփոփելով այս ամբողջը՝ 
կարելի է փաստել, որ կառուցողական ու 
արդյունավետ էր աշխատաժողովը, քանզի 
և՛ կոմբինատի, և՛ գիտական համայնքի 
համար պարզ դարձան այն ուղղությունները, 
որով պիտի առաջնորդվեն հետագայում,– 
«Սյունյաց երկրին» իր տպավորությունները 
ներկայացրեց Հայաստանի ազգային պոլի-
տեխ նիկական համալսարանի լեռ նա մե տա-
լուրգիայի և քիմիական տեխնոլոգիաների 
ինստիտուտի «Լեռնային գործ և շրջակա 
միջավայրի պահպանություն» ամբիոնի 
վարիչ, տեխնիկական գիտությունների թեկ-
նածու, դոցենտ Արամ Բաղդասարյանը:

Աշխատաժողովի՝ Երևանից ժամանած 
հյուրերի այցն ավարտվեց կոմբինատի 
պոչամբար այցելություն կատարելով:

ՎԱՀԱՄ ՕՐԲԵԼՅԱՆ

Հ ունիսի 19-20-ը Կապան 
հա  մայնքի  ղեկավար 
Գևորգ Փարսյանը հյուր-

ըն կա լել է ԱՄՆ Կալիֆորնիա 
նա հանգի Գլենդել քաղաքի քա-
ղա քապետ Էլեն Ասա տր յանին 
և Կա լիֆորնիայի նա հան գա պե-
տա րանի պլանավորման և հե-
տա զոտությունների գրա սեն յա կի 
ղեկավար Սամուել Ասեֆային։

Ողջունելով հյուրերի այցը 
Կա պան՝ համայնքի ղեկա վա րը 
նախ շնոր հավորել է Էլեն Ասա տր-
յանին՝ քա ղա քա պե տի պաշ տոնը 
ստան ձնե լու կա պակ ցու թյամբ, 
և նրան հա ջո ղություններ մաղ-
թել պա տասխա նա տու աշ խա-
տան քում: Գևորգ Փար սյա նը 
կարևորել է երկկողմ պատ րաս-
տա կա մությունը եր կար տա-
րի ների պատմություն ունե ցող 
համագործակցությունն ամուր 
հիմքերի վրա դնելու և զար-
գաց նելու ուղղությամբ ներ դր-
ված անկեղծ ջանքերը։ Հաշվի 
առնելով, որ Գլենդելը զարգացած 
քաղաք է, իսկ Կապանը՝ զար-
գա ցող, համայնքի ղեկավարը 
հատկապես ընդ գծել է լավագույն 
փորձի փո խա նակ ման, ինչպես 
նաև Գլեն դե լի հնա րա վո-
րություններն օգտա գործելու 
կարևորությունը։

էլեն Ասատրյանն իր հերթին 
շնորհակալություն է հայտնել 
ջերմ ըն դունելության համար և 
Գևորգ Փարսյանին մանրամասն 
ներկայացրել Գլենդելում կայա-
ցած վերջին հանդիպումից հե տո 
միջհամայնքային հա մա գոր ծակ-
ցու թյան վերակազմակերպմանն 
ուղ ղված աշխատանքների ըն-
թաց քը, ապա խոսել առաջիկա 
ծրա գրերի և անելիքների վե րա-
բեր յալ: Է. Ասա տրյա նը հայտնել 
է, որ սեպ տեմբեր ամսին մտադիր 
է այցե լել քա ղա քա պե տա րանի 
աշ խա տակազմի և անհրաժեշտ 
մաս նա գետներից կազմված 
պատ վի րակության հետ միասին 
ու ար դեն իսկ տեղում կարիքները 
հաս կա նա լով՝ համատեղ արդյու-
նա վետ աշխատանք իրա կա նաց-
նել:

Հանդիպման ավարտից հե-
տո, Գևորգ Փարսյանի ուղեկ-
ցու թյամբ, հյու րե րը շրջել են քա-
ղա քում, եղել զբո սայ գի նե րում և 
պատ մա մշա կու թա յին վայ րե րում՝ 
ընդ հա նուր պատ կե րա ցում կազ-
մե լու քաղաքային են թա կա ռուց-
վածքների զարգացման շուրջ 
հնա րավոր համագործակցության 
ուղ ղությունների վերաբերյալ։

 

Մայիսի 17-21-ը չինական կող-
մի հրավերով տեղի է ունե-
ցել ՀՀ Սյունիքի մարզի Քա-

ջարան համայնքի ղեկավար Ման վել 
Փարամազ յանի գլխավորած պատ-
վի րակության այցը ՉԺՀ Հեյլունծիան 
նահանգի կենտրոն Հարբին քաղաք։

Այցի ընթացքում պատ վի րա-
կու թյանն ընդունել է Հար բին քա-
ղա քի ժողովրդական կա ռա վա րու-
թյան քաղաքապետ Վան Խե շենը։ 
Իր խոսքում վերջինս ցան կու թյուն է 
հայտնել խորացնել Քա ջա րան քա-
ղաքի հետ նոր ձևա վո րվող հա րա բե-
րու թյունները՝ առա ջար կելով ստեղծել 
մշտական կապ, նպաստել տարբեր 
ոլորտ նե րում համագործակցությանը, 
կազ մա կեր պել պարբերական այցեր։

Հանդիպման ավարտին ստո-
րա գրվել է «ՀՀ Սյունիքի մար-
զի Քա ջա րան և Հարբին քա ղա-
քի հա մայն քա պետարանների 

և ՉԺՀ Հեյլունծիան նա հան գի 
Հարբին քաղաքի ժո ղո վր դա կան 
կառավարության միջև փոխ ըմ-
բռնման և համա գոր ծակ ցու թյան 
մասին» հուշագիրը։

Այցի շրջանակներում պատ վի-

րա կու թյունը ծանոթացել է 10 միլիոն 
բնակ չություն ունեցող Հարբինի քա-
ղա քային տնտեսությանը, մշակույթին 
և զարգացման ոլորտներին, այցելել 
Հար բինի 33-րդ միջազգային առև-
տրա տնտեսական տոնավաճառ, 
Տնտե սական և տեխնոլոգիական 
զար գաց ման ու առանցքային ձեռ-
նար կությունների հարբինյան գոտի 
և այլ վայրեր։  

Սկիզբը՝ էջ 1

Ֆրանսիայի 
արտակարգ և 
լիազոր դեսպանը 
Գորիսում էր

Գլենդելի քաղաքապետը 
Կապանում էր 

Քաջարանի պատվիրակությունը 
Չինաստանի Հարբին քաղաքում էր
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1,046 մլրդ դրամ է, միջոցները հատկացվել են 
պետական բյուջեից:

Հաջորդիվ Նիկոլ Փաշինյանին է ներ-
կա յացվել Հյուսիս-հարավ ավտոմայրուղու 
Ագարակ-Քաջարան 32 կմ հատվածի շինա րա-
րական աշխատանքների ընթացքը: Դրանք 
մեկնարկել են 2024թ. մայիսին, ավար տը 
նախատեսված է 2026թ. վերջին: Ծրա գրի 
արժեքը 214.4 մլն. դոլար է, իսկ շինաշ խա-
տանք ներն իրականացնում են իրանական 
երկու ընկերություններ: Վարչապետ Փաշին-
յանն ընդգծել է վերոնշյալ ծրագրի ռազ մա-
վա րական բնույթը տարածաշրջանի համար 
և կարևորել շինաշխատանքների որակյալ ու 
ժամանակին իրականացումը:

Քաջարանում կառավարություն-հա-
մայնք սուբվենցիոն ծրագրի շրջանակում 
240 մլն դրամ ընդհանուր արժեքով վերա-
կա ռուց վել են պուրակներ, մար զա հրա պա-
րակ և խաղահրապարակ: Կառա վա րու-
թյան մասնաբաժինը 50 տոկոս է՝ 120 մլն 
դրամ։ Քաջարանի Տերյան փողոցի մար-
զա հրապարակի արժեքը 45.3 մլն դրամ է: 
Վարչապետը ծանոթացել է իրականացված 
աշխատանքներին, զրուցել բնակիչների հետ, 
ովքեր շնորհակալություն են հայտնել կա-
տարված բարեկարգման աշխատանքների 
ու ստեղծված պայմանների համար:

Նիկոլ Փաշինյանն այցելել է Կապանի 
ֆուտբոլային մարզադաշտ, որը կվերա-
կա ռուցվի և կբերվի պատշաճ տեսքի՝ 
հա մապատասխանեցնելով միջազգային 
մրցու մային չափանիշներին: Վերջերս կա ռա-
վա րությունը Կապան քաղաքի ֆուտբոլային 
մարզադաշտի նկատմամբ հանրության 
գերակա շահ ճանաչելու մասին որոշում էր 
ընդունել։ Վարչապետն ընդգծել է ընդունված 
որոշման կարևորությունը, ինչը կնպաստի 
Կապանում ֆուտբոլի զարգացմանն ու մաս-
սայականացմանը:

Կառավարության ղեկավարին ներ կա-
յացվել են նաև Մ-2 Կապան-Տաթև միջ պե-
տա կան նշանակության ավտո ճա նա պար հի՝ 
Վե րին Խոտանանը շրջանցող ճա նա պար հա-
հատ վածի կառուցման աշխա տանք նե րը: Ճա-
նա պարհի երկարությունը 11,04 կմ է, ծրագրի 
արժեքը` 3,018 մլրդ դրամ: Միջոցները հատ-
կաց վել են պետական բյու ջեից:

Վարչապետի վերջին կանգառը եղել 
է Շուռնուխ բնակավայրում: Այնտեղ Նի-
կոլ Փաշինյանը ներկա է գտնվել նորա-
կա ռույց առանձնատների բաշխման` 
վի ճա կա հանության արարողությանը: Կա-
ռա վարության ծրագրի իրականացման ար-
դյունքում կառուցվել է 13 առանձնատուն. 
թվով 13 ընտանիք, այդ թվում՝ 12 բնակելի 
տուն կորցրած ընտանիք կստանան բնակելի 
տուն և անասնագոմ: Ծրագրի արժեքը 1.21 
մլրդ դրամ է: Վարչապետ Փաշինյանը շրջել է 
առանձնատներով` ծանոթացել ստեղծված 
պայմաններին և շնորհավորել բնակիչներին 

բնակարանամուտի առիթով:
«Ուզում եմ հավատալ, որ այս թաղամասը 

Շուռնուխի, Գորիսի, Սյունիքի և Հայաստանի 
Հանրապետության նոր կյանքի խորհրդանիշն 
է, որտեղ կան ապրելու և աշխատելու 
համար բոլոր պայմանները: Ցանկանում եմ 
բոլորիդ առողջություն, որ աշխատելու ուժ 
ունենաք և այդ ընթացքում տեսնեք դրա 
ար դյունքը, հարստանաք և մեր երկիրը հա-
րստաց նեք»,– ասել է վարչապետը: Նիկոլ 
Փաշինյանն անդրադարձել է Սյունիքի մարզի 
տար բեր բնակավայրեր կատարած այցերին և 
բնակիչների հետ հանդիպումներին, ընդգծել, 
որ դրանք մեծ էներգիա են հաղորդել: Նիկոլ 
Փաշինյանը շեշտել է, որ բոլոր բնա կա-
վայրերում զգացել է աջակցություն խա-
ղաղության և սահմանազատման օրա կար-

գե րին: Վարչապետն ընդգծել է, որ անց նում 
ենք բարդ պրոցեսով, սակայն այսօր մեր 
երկիրը կանգուն է, անկախ է, ինքնիշխան 
է և ամեն օր իր ինքնիշխանության ու ան-
կախության մակարդակը բարձրացնում է, և 
դա առաջին հերթին հանրության ըմբռնման և 
աջակցության շնորհիվ: «Մենք պետք է քայլ-
քայլ, հետևողական իրական Հայաստանը 
կառուցենք: Սա է իրական Հայաստանը, 
որտեղ ապրում են իրական մարդիկ, որտեղ 
ապրելն ամոթ չէ, որտեղ մարդիկ պետք է 
սիրեն կյանքը, որտեղ կյանքը սիրելը պետք 
է հնարավոր լինի, ապրելը, աշխատելը, 
հարստանալը, բարեկեցիկ ապրելը պետք է 
հնարավոր լինի»,– նշել է վարչապետը:

17.06.2024

Վարչապետ Նիկոլ Փաշինյանը Սյունիքի 
մարզ աշխատանքային այցի երկրորդ 
օրը շարունակել է ծանոթանալ սուբ-

վենցիոն և կապիտալ ծրագրերով տար բեր 
բնակավայրերում իրականացված և ըն թացիկ 
աշխատանքներին:

Կառավարության ղեկավարին նախ ներ-
կա յացվել են Տաթև–Աղվանի միջպետական 
նշանակության ավտոճանապարհի 19,5 
հատվածի հիմնանորոգման աշխա տանք նե-
րը: Ծրագրի արժեքը 3,375 մլրդ դրամ է։ Մի-
ջոց ները տրամադրվել են պետական բյուջեից:

Վարչապետ Փաշինյանը նշել է, որ Սյու-
նի քում իրականացվող լայնածավալ ճա նա-
պար հաշինական աշխատանքները հնա րա-
վո րություն են տալիս այսօր արդեն խոսել նոր 
ճա նապարհային ցանցի ստեղծման և դրանից 

ակնկալվող արդյունքի մասին:
Հաջորդիվ վարչապետը չնախատեսված 

կանգառ է ունեցել Շինուհայրում, որտեղ 
բնակիչների հետ հանդիպմանն անդրադարձել 
է Ադրբեջանի հետ սահմանազատման գործ-
ընթացին և ընդգծել անվտանգության երաշ-
խավորման գործում լեգիտիմության կա րևո-
րությունը:

Նիկոլ Փաշինյանը Գորիսում այցելել է 
մեծանուն գրող Ակսել Բա կունցի տուն-թան-
գարան, ծանոթացել այնտեղ առկա ցու-
ցանմուշներին և տուն-թանգարանի գոր ծու-
նեությանը:

Ճանապարհաշինարարական ծրագրերի 
շրջա նակում վարչապետին ներկայացվել են 
նաև Գորիս–ՀՀ սահման միջպետական նշա-
նա կության ավտոճանապարհի 4 կմ հատվածի 
հիմնանորոգման աշխատանքները: Ծրագրի 
արժեքը 778 մլն դրամ է, որը տրամադրել է 
կառավարությունը:

Վարչապետի հաջորդ կանգառը եղել է 
Խնձորեսկում, որտեղ բնակիչների հետ հան-
դիպ մանը ևս Նիկոլ Փաշինյանն անդրադարձել 
է սահ մանազատման գործընթացին և պա-
տաս խանել դրա, ինչպես նաև կրթության, 
գյու ղա տնտեսության հետ կապված տարբեր 
հարցերի:

Նիկոլ Փաշինյանը եղել է նաև Խնձորեսկում 
տեղակայված ՀՀ ազգային անվտանգության 
ծառայության Սահմանապահ ուղեկալում, 
ծանոթացել սպաների ընտանիքների համար 
ստեղծված բնակելի պայմաններին:

Տեղ համայնքի Կոռնիձոր բնակավայրում 
վարչապետը ներկա է գտնվել պուրակի և 
խաղահրապարակի բացման արա րո ղու-
թյանը: Ծրագրի իրականացման նպատակով 
կառավարությունը հատկացրել է 39.9 մլն 
դրամ: Այստեղ վարչապետ Փաշինյանը 
հարգանքի տուրք է մատուցել նաև հանուն 
հայրենիքի կյանքը նվիրաբերած հերոսների 
հիշատակին:

Վարչապետն Իշխանասար բնակավայրում 
այցելել է «ԱՆԴ» ընկերության ինտենսիվ այգի, 
օղու և քացախի արտադրության գործարան: 
Ընկերությունը ՀՀ կառավարության վարկերի 
սուբսիդավորման և լիզինգի աջակցության 
ծրագրերով ձեռք է բերել 204 մլն դրամի 
գյուղտեխնիկա և ագրոպարենային ոլորտի 
սարքավորումներ: Արդյունքում ստեղծվել է 7 
հա ընդհանուր մակերեսով խնձորի ինտենսիվ 
այգի, իսկ սարքավորումները նպաստում են 
որակյալ արտադրությանը:

Սիսիանում Նիկոլ Փաշինյանը եղել է 
նաև Անտառային կոմիտեի տնկարանում, 
որտեղ ներկայացվել են առկա տնկիներն ու 
անտառների վերականգնման ուղղությամբ 
իրականացվող աշխատանքները:

Հաջորդիվ՝ Շաքիի ջրվեժի հարակից տա-
րած քում վարչապետը հանդիպում է ունեցել 
Սիսիանի ավագ դպրոցի աշակերտների 
հետ, որոնք «Արմաթն օդում» (Armath Air-
borne) անօդաչու թռչող սարքերի (ԱԹՍ) 
կրթա կան ծրագրի շրջանակում անցկացված 
«Հաւք» ԱԹՍ մրցույթում վերջին երկու 
տարիներին զբաղեցրել են մրցանակային 
տեղեր: Վարչապետը ծանոթացել է ԱԹՍ-
ների ստեղծման ուղղությամբ աշակերտների 
ձեռքբերումներին, զրուցել նրանց հետ 
տարբեր թեմաների շուրջ և պատասխանել 
կրթության, երիտասարդների խնդիրներին 
վերաբերող հարցերի:

«Արմաթն օդում» ծրագիրն «Արմաթ» ին-
ժե նե րական լաբորատորիաների ծրագրի զար-
գաց ման ուղղություն է, որն իրականացնում 
է Առաջատար տեխնոլոգիաների ձեռ նար կու-
թյուն ների միությունը: Աշխատանոցներում 
պա տանիները ստանում են անօդաչու թռչող 
սարքերի աշխատանքի տեսական գիտե-
լիքներ, յուրացնում են դրանց նա խա գծման 
ու պատրաստման, ծրագրային ապա հով ման, 
տեխնիկական սպասարկման և կա ռա վար-
ման առանձնահատկությունները։

18.06.2024

Վարչապետ Նիկոլ Փաշինյանը 
Սյունիքում էր

Վարչապետի վերջին կանգառը 
եղել է Շուռնուխ բնակավայրում: 
Այնտեղ Նի կոլ Փաշինյանը 
ներկա է գտնվել նորա-
կա ռույց առանձնատների 
բաշխման` վի ճա կա-
հանության արարողությանը: 
Կա ռա վարության ծրագրի 
իրականացման ար դյունքում 
կառուցվել է 13 առանձնատուն. 
թվով 13 ընտանիք, այդ թվում՝ 
12 բնակելի տուն կորցրած 
ընտանիք կստանան բնակելի 
տուն և անասնագոմ:

Սկիզբը՝ էջ 1

Վարչապետ Փաշինյանը նշել է, որ Սյու նի քում 
իրականացվող լայնածավալ ճա նա պար-
հաշինական աշխատանքները հնա րա վո-
րություն են տալիս այսօր արդեն խոսել նոր 
ճա նապարհային ցանցի ստեղծման և դրանից 
ակնկալվող արդյունքի մասին:
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Աշխարհի ամենաերկար հետադարձելի 
ճո պանուղին`«Տաթևերը», և միջ նա-
դար յան Հայաստանի հոգևոր, մշա-
կու թա յին ու լուսավորչական կարևոր 
կեն տրոն ներից մեկը համարվող Տա-
թևի վանական համալիրն այս օրե րին 
հայտնվեցին միջազգային լրատ վա մի-
ջոցների ուշադրության կենտրոնում:

Հայաստանի զբոսաշրջային նե րուժն 
ու տա րեցտարի զար գա ցող գաս տրո-
տու րիզմը բացա հայ տե լու նպա տա-

կով մի խումբ լրագրողներ՝ միջազգային 
հեղինակավոր պարբերականներից, այցե-
լե ցին Հայաստան՝ ծանոթանալու հայ կա կան 
աշխարհի տեսարժան վայրերին, պատ մա-
մշակութային և հոգևոր կենտրոններին:

Հունիսի 7-ին միջազգային լրագրողական 
խումբը Տաթևում էր: Ճոպանուղուց օգտվե լիս 
հյուրերը հնարավորություն ունեցան վայելելու 
Որոտանի կիրճի համայնապատկերը, Սա-
տանի կամրջի և Տաթևի անապատի վրայով 
անցնող տպավորիչ թռիչքը, որի վերջին 
հանգրվանը 9-րդ դարում կառուցված Տա-
թևի վանական համալիրն է: Ճոպանուղու 
ամե նաբարձր կետում (320 մ) հյուրերին 
սպասվում էր գաստրոնոմիկ փորձառություն` 
կազմակերպված «Չեչիլ» ՍՊԸ-ի կող մից, որը 
ներկայացնում է հայկական ավան դույթ ները, 
արհեստը, ժառանգությունն ու նրբա գե-
ղությունը ժամանակակից աշխարհում:

Թռիչքից հետո լրագրողական խումբը 
շրջայց կատարեց Տաթևի վանական հա մա-
լի րում, ծանոթացավ վանքի դա րա վոր պատ-
մությանը, Սյունիքի զար գաց ման գործում 
ունեցած դերին, ինչ պես նաև տա րա ծա-
շրջանին առնչվող հե տա քրքիր փաստերին, 
թվերին ու իրա դար ձու թյուն ներին, այցելեց 
վանական խցեր և միջ նա դար յան ձիթհանի 
թանգարանը:

Իսկ ճոպանուղու Հալիձոր կայանի մոտ 
վե րա բացված «Տաթևատուն միր հա վի» կող-
մից ռեստորանում հյուրերը բա ցա հայ տե-
ցին հայկական խոհանոցի գաղտնիքները, 
ավանդական ուտեստների համն ու հոտը:

«Սա առաջին անգամ չէ, երբ «Տաթևեր» 
ճոպանուղին և Տաթևի վանական համալիրը 
հայտնվում են միջազգային լրատվամիջոցների 
ուշադրության կենտրոնում: Տաթևը 
Հայաստանի ամենահայտնի զբոսաշրջային 
ուղղություններից է։ Այսօր ճոպանուղի է 
այցելում երկրի յուրաքանչ յուր հինգերորդ 
հյուրը։ Դրա շնորհիվ զբոսաշրջային հոսքը 
դեպի Սյունիքի մարզ 2010 թ. համեմատ 
աճել է 17 անգամ։ Հուսով ենք՝ միջազգային 
լրատվամիջոցների այցելություններն ու 
անդրադարձները կխթանեն այս միտումը և 
աշխարհի տարբեր անկյուններից ավելի ու 
ավելի շատ մարդիկ կկարողանան բա ցա-

հայտել այս եզակի ուղ ղու թյունը», – 
ասում է ճոպանուղին կա ռավարող 
«Impulse Business Management» 
ընկերության տնօրեն Մարիա 
Բուտենկոն:

«Տաթևերը» լինելով աշ խար-
հի ամե նա երկար (5752 մ) հե-
տա դարձելի ճոպանուղին և 
13 տարվա ընթացքում սպա-
սար կելով ավելի քան 1 մի-
լիոն այցելուի՝ երկու ան գամ 
ճա նաչվել է աշ խար հում լա-
վագույնը՝ ըստ World Tra-
vel Awards մի ջազ գային 
հե ղի նա կավոր մրցա նա-
կա բաշխության: Առաջին 
անգամ «Տաթևերը» հաղ-
թել է 2021-ին, երկրորդ անգամ՝ 2023-
ին՝ գերազանցելով Բոլիվիայի, Բրա-
զի լիայի, Վիետնամի, Կա նա դայի, Նոր 
Զե լան դիայի, ԱՄՆ-ի և ՀԱՀ-ի հա մանման 
կազ մա կերպություններին:

«Տաթևեր» նախագիծն իրականացվում է 
Ռուբեն Վարդանյանի և Վերոնիկա Զոնաբենդի 
կողմից մեկնարկած «Տաթևի վերածնունդ» 
ծրագրի շրջանակում: Ճոպանուղին շահույթ 
չհետապնդող նախագիծ է, որից ստացված 
ողջ հասույթն ուղղվում է Տաթևի վանական 
հա մալիրի վերականգնմանը և տեղի հա-
մայն քի զարգացմանը: «Տաթևեր»-ը կա ռա-
վարում է «Impulse Business Management» 
ընկերությունը։

* * *
Տաթև կատարած այցի ընթացքում 

Մարիա Բուտենկոյի հետ զրուցեց Մարիամ 
Լազարյանը։

– Տիկին Բուտենկո, երբ խոսում ենք 
«Տա թևեր» ճոպանուղու մա սին, չենք 
կարող չհիշել Ռու բեն Վար դանյանին, ով 
ճո պա նու ղու կա ռուց ման ակունք նե րում 
է։ Մեզ հետաքրքրում է ադրբե ջանական 
գերության մեջ գտնվող Ռուբեն Վար-
դան յանի վիճակը, կա՞ հույս, որ մոտ 
ապա գայում նա կա զատվի ադր բե ջա նա-
կան գերությունից:

– Հայաստանում, բացի «Տաթևեր» 
ճոպանուղուց, նաև այլ նախագծեր կան, 
որոնց նախաձեռնողը Ռուբեն Վարդանյանն 
է եղել, ու մեզ համար հիմա շատ կարևոր է 
գերությունից նրա ազատումը: Մենք բոլորս 
գիտենք, որ նա ապօ րինաբար է գերեվարված, 
և դա ընդունված քաղաքական ենթատեքստ 
ունի։ Միևնույն ժամանակ գիտենք, որ Ռուբեն 
Վարդանյանի՝ Արցախում գտնվելն ունեցել է 
մարդկանց օգնելու նպատակ: Մենք հիմա էլ 
սպասում ենք նրան, ինչպես բոլորը։ Ինչ-որ 
առանձին նորություններ չգիտենք Ռուբեն 
Վարդանյանի ազատման հետ կապված, բայց, 
ինչպես բոլորը, մենք էլ մեծ հույսով սպասում 

ենք ամենամոտ ժամանակում Ռուբեն 
Վար դանյանի վերադարձին։

– Ինչպե՞ս եք գնահատում 
«Տա թևեր» ճոպանուղու վիճակը 
2020-ի և դրան հաջորդած պա-

տե րազմ ներից ու հա մա-
ճա րակից հետո: Առ-
երևույթ նկա տելի է, որ 
Սյու նիք այ ցելող զբո-
սա շր ջիկ նե րի թիվը 
պա կա սել է:

– Քովիդից և պա-
տե  րազմից  հե  տո 
իրա կանում զբո սա-
շր ջիկ ների հոսքի 
ան կում է եղել, ու 
դա հիմնականում 

կապ ված է այդ երկու պատճառի հետ: Մինչ 
այդ մեզ համար կարևոր էր 2019 թ. կարևոր 
ցուցանիշը, որովհետև ամենաշատ թվով 
զբոսաշրջիկներին ընդունել ենք հենց այդ 
տարում։ 2023 թվականին ևս բավականին 
մեծ թվով զբոսաշրջիկներ ու այցելուներ 
ունեցանք: 2019 թ. ունեցել ենք մոտ 150 
հազար զբոսաշրջիկ: Դրանից հետո երեք 
անգամ նվազել է զբոսաշրջիկների հոսքը, 
իսկ արդեն 2023 թվականին աճ է նկատվել։ 
Պատերազմական գործողությունները տա-
րա ծա շրջանի վրա շատ են ազդել։ Մարդիկ 
մտածում են՝ Սյունիքն այն վայրն է, որի 
սահմանագծում հաճախ տեղի են ունենում 
բա խումներ, այդ պատճառով հոսքը բա-
վա կանին քիչ է։ Այստեղ իսկապես մենք 
ակնկալում ենք տուրիզմի կոմիտեի աջակ-
ցու թյունը, իրենք էլ իրենց հերթին ամեն բան 
պետք է նախաձեռնեն` ցուց տալու համար, 
որ Սյու նիքը անվտանգ է, Սյունիքը գեղեցիկ է 
և իս կա պես արժե գալ ու այդ գեղեցկությունը 
վայելել։

– Ի՞նչ ծրագրեր է իրականացնում 
ճո պանուղին Տաթևի ենթաշրջանի գյու-
ղերում: Որքան հիշում եմ՝ նման ծրագրեր 
ունեիք ի սկզբանե:

– «Տաթևեր» ճոպանուղին ավելի մեծ՝ 
«Տաթևի վերածնունդ» նախագծի մաս է 
կազմում, որը ստեղծվել է 2008 թվականին, 
ու նախագծի շրջանակում մի քանի կարևոր 
բաղադրիչ ենք ունեցել: Առաջինը Տաթևի 
վանքի վերակառուցումն է, երկրորդը՝ հա-
մայնքի և զբոսաշրջության զարգացումը: 
Ինչ վերաբերում է համայնքին՝ նախագծի 
մեկնարկման ժամանակվանից մինչև հիմա 
շուրջ հիսուն միլիոն դոլարի ներդրում է 
իրականացվել, որի շնորհիվ մոտավորապես 
տասներկու կիլոմետր ճանապարհ է 
նորոգվել։ Ունեցել ենք դպրոցների և 
մանկապարտեզների նորոգում, Տաթևի 
վանքի հատ վա ծում վերականգնվել է ձիթ-
հանի թանգարանը։ Իհարկե, «Տաթևի վե րա-

ծնունդ» նախագիծը ոչ առևտրային կազ մա-
կեր պություն է, և ճո պա նուղուց ստացված 
ամբողջ հասույթն էլ ուղ ղվում է իմ նշած 
նպատակներին, այ սինքն՝ Տաթևի վա նա կան 
համալիրի վե րա կանգնմանը և հա մայնքային 
զարգացմանը: Իհարկե, դեռ չենք վերջացրել 
վանքին առնչվող մեր ծրագրերը, որովհետև 
բավականին մեծ ներդրումներ է պահանջում, 
ու դրա համար ճոպանուղու հասույթն 
ամբողջությամբ ուղղվում է նման ծրագրերի 
իրականացմանը:

– Ռուբեն Վարդանյանը Տաթևի վան-
քի հետ կապված մտադրություններ 
ուներ, կարո՞ղ ենք ենթադրել, որ նրա 
բացակայությամբ այդ ծրագրերը սա-
ռեցված են, թե՞ իրականացվում են:

– Եթե կարճ` ոչ, քանի որ մեր հիմնական 
նպատակն է՝ Ռուբեն Վարդանյանի բա ցա-
կայության ընթացքում շատ ավելին անել, 
ինչը հնարավոր է: Իրականում մարդկային 
գործոն կա, երբ ստրեսային իրավիճակներում 
մարդիկ ուղղակի որոշում են ոչինչ չանել և 
դադար են տալիս, բայց մեր հիմնական 
նպատակն այն է, որ Ռուբենի բացակայության 
ընթացքում մեր ամբողջ ներուժը, ամբողջ 
ջանքերն ուղղենք նրան, նրա նախաձեռնած 
ծրագրերը կարողանանք շատ ավելի լավ 
ձևով իրականացնել և կարողանանք տանել 
այնպիսի ակտիվությամբ, ինչպես եղել է իր՝ 
այստեղ գտնվելու ժամանակ։ Եվ քանի որ 
այս պահին չգիտենք հստակ, թե երբ դուրս 
կգա նա գերությունից, ձգտում ենք այդ 
նախագծերն առավելագույնս իրականացնել 
և լավագույն արդյունքներ ունենալ:

– Միշտ չէ, որ այսպիսի ներ կա յա ցուց-
չա կան խմբով այցելում եք ճո պա նուղի։ 
Ո՞րն է այսօրվա` նման բազ մա մարդ և 
ներ կա յա ցուց չական այ ցե լության նպա-
տա կը:

– Մեզ համար կարևոր է ներկայացնել 
Սյունիքը և մասնավորապես ճոպանուղին։ 
Դա նաև նախագծի կարևոր բաղադրիչներից 
է։ Այսօր այստեղ ենք հրավիրել միջազգային 
լրատվամիջոցների ներկայացուցիչների՝ 
ներկայացնելու «Տաթևի ներածնունդ» 
ծրագիրը, որպեսզի կարողանանք շատ 
մարդ կանց իրազեկել ճոպանուղու, նաև 
Սյունիքի մասին, քանի որ ճոպանուղին 
գտնվում է Սյունիքի մարզում, որը հիմնական 
զբոսաշրջային վայրերից է, ինչն ապահովում 
է շատ մեծ թվով զբոսաշրջիկների հոսք։ Ու 
փորձում ենք միջազգային մամուլի ներ-
կա յացուցիչներին բերելով այստեղ, առա-
վելագույնս տեղեկացնել Սյունիքի մար զի 
և նրա տեսարժան վայրերի ու բոլոր այն 
հնա րա վորությունների մասին, որ յու-
րա քանչ յուր տու րիստ կարող է ստանալ։ 
Միևնույն ժա մա նակ՝ բացման օրվանից 
սկսած մոտա վո րապես քսանից ավելի 
փառատոն է այս տեղ անցկացվել, տար բեր 
կազմակերպությունների հետ ենք հա մա-
գոր ծակ ցել։ Այդ ամեն ինչի նպատակը դեպի 
Սյունիք, դեպի ճոպանուղի, դեպի Տաթև 
զբոսաշրջիկների հոսքը մեծացնելն է։ Մեզ 
համար շատ կարևոր է, որ մարդիկ գան 
այստեղ, ունենան տպավորություններ և 
կարղանան դրանից հետո իրենց ընկերներին, 
բարեկամներին պատմել ու նրանց նույնպես 
բերել Սյունիք` ցույց տալու այս հրաշք բնու-
թյունը, ծանոթացնելու երկրամասի պատ-
մությանը:

– Վերջում կցանկանայինք իմանալ 
նաև ճոպանուղուց օգտվելու գնային քա-
ղա քա կանության մասին: Արդյո՞ք գոր-
ծող գները վերանայելու կամ փոփո խելու 
կարիք չկա:

– Ճոպանուղուց օգտվելու գները փոխվել 
են 2024 թվականին, իսկ դրանից առաջ՝ 
2019 թվականին։ Այսինքն հինգ տարի 
անց մի փոքր ավելացել է, բայց դա այն 
պատճառով, որ ճոպանուղու տեխնիկական 
ծախսերը նույնպես մեծացել են։ Եվ որպեսզի 
կարողանանք բարձրակարգ սպասարկում 
ապահովել, անհրաժեշտ էր մի փոքր փո-
փոխել գները: Մեր հիմնական նպատակն է՝ 
մեզ մոտ այցելող յուրաքանչ յուր հյուր պետք 
է ստանա լավ և որակյալ ծառայություն ճո-
պա նուղու կողմից։ Այդ առումով ունենք 
գործընկերներ՝ ի դեմս «Թաբիլ»-ի և «Տա-
թևատուն միրհավ»-ի, որոնք մեզ հետ միա-
սին հյուրերին տրամադրում են հանգստի 
լավ հնարավորություն։ Եվս մեկ անգամ նշեմ՝ 
ճոպանուղու ամբողջ հասույթն ուղղվում է 
Տաթևի վանական համալիրի և համայնքի 
զարգացմանը։ Դա նույնպես կարևոր հան-
գամանք է՝ գնային քաղաքականություն որո-
շարկելիս։ 

Միջազգային լրագրողների խումբը 
Տաթևում. այցելություն «Տաթևեր» ճոպանուղի 
և Տաթևի վանական համալիր
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Չկա մի օր, որ աշխարհի որևէ ուժա յին 
կենտրոնից (ամենատարբեր մա կար -
դակ ներով) նկատառումներ, ուղերձ-

ներ, ծրագրեր չհնչեցնեն մեր հայ րե նա կան 
տան՝ Սյունիքի մասին, որը հաճախ ներ կա-
յացվում-մատնանշվում է նաև Զանգեզուր 
անվամբ:

Չկա մի օր, որ չլսենք հոխորտանք-սպառ-
նալիք՝ Ադրբեջանը պատրաստվում է պա-
տերազմի, Ադրբեջանը պատերազմ կսկսի 
Սյու նիքի ուղղությամբ:

Չկա մի շաբաթ, որ Ադրբեջանը նոր 
պա  հանջներ չներկայացնի Հայաստանին՝ 
նաև Սյունիքին առնչվող: Մի օր Մեղրիով 
արտատարածքային միջանցք են ուզում, 
հաջորդ օրը «բնիկ» ադրբեջանցիների՝ «Արև-
մտյան Զանգեզուր» վերադարձի մասին են 
բարբաջում, երրորդ օրը հայոց Սյունիքը 
պատմական Ադրբեջան են համարում, չոր-
րորդ օրն էլ լսում ենք, որ Սյունիքի բռնա-
զավ թված տարածքների եզրագծով Ադրբե-
ջանը մոգոնված սահմանագիծն է փշալարով 
ամրակայում…

Մի խոսքով՝ Արցախյան երրորդ կամ 44-
օրյա պատերազմից և հայոց Արցախն ուրա-
նալուց ու Ադրբեջանին նվիրելուց հետո հայ-
ադրբեջանական և նույնիսկ հայ-թուրքական 
հարաբերություններում ամենաքննարկվող 
թեման Սյունիքն է: Եվ խոսում են բոլորը, առ-
երևույթ լուռ են միայն սյունեցիները…

* * *
Սյունիքին առնչվող քննարկումներում 

առանցքային հարցերից մեկն այսպես կոչված 
«Զանգեզուրի միջանցք» հորինվածքի շուրջ է:

Հարցը, որ հարյուր և ավելի տարիների 
ըն թացքում թուրք-ադրբեջանական երա-
զանք է եղել, նորովի բարձրացվեց 2020-ի 
մեր կապիտուլ յացիայից հետո: Այդ տարվա 
նոյեմբերի 9-ի եռակողմ հայտարարության 
մեջ տեղ գտավ ինչ-որ 9-րդ կետ, որն էլ առ-
այ սօր իբր հիմք է ենթադրյալ միջանցքի շուրջ 
քննարկումների համար:

Իսկ ի՞նչ պայմանավորվածության 
են եկել կողմերը հայտարարության 9-րդ 
կետով: Ահա՝ «Ապաշրջափակվում են 
տարածաշրջանում բոլոր տնտեսական և 
տրանս պորտային կա պերը: Հայաստանի 
Հան րապետությունը երաշ խավորում է 
Ադրբեջանի Հան րա պե տու թյան արև մտյան 
շրջանների և Նա խի ջևանի Ին քնա վար 
Հան րապետության մի ջև տրան սպորտային 
հա ղորդակցության ան վտան գությունը՝ 
քա ղաքացիների, տրան սպոր տա յին միջոց-
ների և բեռների՝ եր կու ուղ ղու թյուն նե րով 
անխոչընդոտ տե ղա շարժը կազ մա կեր պե-
լու նպա տա կով: Տրան սպոր տա յին հա ղոր-
դակ ցության նկատմամբ վերա հսկո ղու-
թյունն իրա կա նաց նում են Ռու սաս տա նի 
ԱԴԾ սահ մանապահ ծառայության մար-
մինները:

Կողմերի միջև համաձայնեցմամբ՝ 
ապա հովվելու է Նախիջևանի Ինքնա-
վար Հան րա պետությունն Ադրբե ջա նի 
արև մտյան շրջան ների հետ կա պող նոր 
տրանս պորտային հա ղոր դակ ցու թյուն-
նե րի շինարարությունը»:

Ինչպես տեսնում ենք՝ խոսքը տարա-
ծա շրջանային հաղորդակցության ուղիների 
ապաշրջափակման և ոչ թե Ադրբեջանին 
արտատարածքային միջանցք տրամադրելու 
մասին է, ինչպես պնդում են թուրքերը:

Ինչպե՞ս են թուրք-ադրբեջանական 
այդ նկրտումին արձագանքում Հա յաս-
տանն ու տարածաշրջանում շահեր կամ 
ազդեցություն ունեցող երկրները:

Նախ՝ Հայաստանի դիրքորոշումը. մեր 
իշխանությունները բազմիցս հայտարարել 
են, որ պատրաստ են ապաշրջափակել բո-
լոր երթուղիները և Ադրբեջանի արև մտյան 
շրջանները Նախիջևանի հետ հա ղոր-
դակցվելու ուղիներ տրամադրել՝ առանց ՀՀ 
ինքնիշխանությունը և տարածքային ամբող-
ջա կանությունը խախտելու: Ընդ որում՝ 
Ադրբե ջանը հրաժարվում է օգտվել այդ առա-
ջար կությունից:

Թուրքիան և Ադրբեջանը, խեղա-
թյու րելով 2020-ի նոյեմբերի 9-ի հայ տա-
րարության 9-րդ կետը, հարցը հանգեցնում 
են (Հայաստանի ինքնիշխան տարածքով) 
Ադրբեջանին ար տա տարածքային միջանցք 
տրամադրելուն: Ընդ որում՝ ենթադրյալ 
միջանցքում հայկական կողմը ոչ մի 
ներկայություն չպիտի ունենա:

ԱՄՆ-ի և Արևմուտքի դիրքորոշումն այս 
հարցում հստակ է: Ըստ նրանց՝ Եվրոպան 
և Ասիան կապող տնտեսական-առևտրական 
խո շոր տրանսպորտային եր թուղու ստեղծ-
ման անհրաժեշտություն կա, ինչը հա մա-
հունչ է համաշխարհային տնտե սու թյան 
պա հանջներին: Նրանք բացառում են նման 
եր թուղու առկայությունն Իրանի տարածքով:

ԱՄՆ-ի և Արևմուտքի դիրքորոշումը, 
ինչպես տեսնում ենք, համահունչ է Ադրբե-
ջա նի և Թուրքիայի ձգտումներին: Այդ հան-
գա մանքը թույլ է տալիս, որ Ադրբեջանն 
ավելի հետևողականորեն պնդի «Զանգեզուրի 
միջանցքի» բացման ու շահագործման իր 
պայմանները:

«Զանգեզուրի միջանցքի» հարցում 
թուրք-ադրբեջանական հավակնությունը 
զսպե լու գործում բացառիկ մեծ դեր ունի 
Իրանի Իսլամական Հանրապետությունը: 
Այդ երկրի ղեկավարությունն ամենաբարձր 
մա կարդակով քանիցս հայտարարել է, որ 
Հայաստանի տարածքային ամբող ջա կա-
նու թյունն իր համար կարմիր գիծ է, և ոչ մի 
դեպքում չի հանդուրժի, եթե հայ-իրանական 
հա զարամյա սահմանը խախտվի կամ 
վտանգվի: Իրանի դիրքորոշման վերաբերյալ 
մտա հոգություն է հայտնել Թուրքիայի 
նախագահը՝ ասելով, թե միջանցքի հարցում 
հիմնական խոչընդոտը ոչ թե Հայաստանն է, 
այլ Իրանը:

Նախագահ Իբրահիմ Ռայիսիի և արտ-
գործ նախարար Հոսեյն Ամիր Աբդոլլահիանի 
ողբերգական մահվանից հետո Իրանը 
կրկին հաստատեց, որ երկրի արտաքին քա-
ղաքական կուրսը փոփոխության չի են թարկ-
վի, այդ թվում՝ Հայաստանի ուղղությամբ:

Նման տեսակետ նախևառաջ հայտնել է 
Իրանի Գերագույն հոգևոր առաջնորդը:

Վերջին օրերին մեզանում առանձնակի 
հե տա քրքրությամբ ընդունվեց Իրանի արտ-
գործնախարարի պաշտոնակատար Ալի 
Բաղերի Քանիի հայտարարությունը CNN-ի 
թուրքական ծառայությանը: Անդրա դառ-
նալով «Զանգեզուրի միջանցքի» թե մա յին՝ 
նա նշել է՝ «Մենք ողջունում ենք ցան կա-
ցած նախաձեռնություն, որը կարող է 
տա րածաշրջանի զարգացման հիմքեր 
ստեղ ծել, սակայն որևէ պարագայում 
տարա ծա շրջա նում սահմանների ու ժո-
ղովրդագրության փոփոխություն չենք 
ընդունում»:

Այսպիսով՝ ԻԻՀ-ն վերահաստատում է՝ 
թույլ չի տա գործարկել մի միջանցք, որը 
կխախտի Հայաստանի ինքնիշխանությունն 
ու տարածքային ամբողջականությունը: Ասել 
է թե՝ հաղորդակցության ապաշրջափակվող 

ուղիները պետք է լինեն բացառապես Հա յաս-
տա նի Հանրապետության վերահսկողության 
ներքո:

Ավելին՝ ԱԳ նախարարի պաշտոնա-
կա տա րի խոսքում առաջին անգամ 
անթույլատրելի է համարվում նաև 
ժողովրդագրական փո փո խությունը 
տարածաշրջանում: Դա, կար ծում ենք, 
պատասխան է Ադրբե ջա նի երազանքներին՝ 
«Արևմտյան Զան գե զուր» վերադարձնելու 
այնտեղից (1989-91 թվա կան ներին) 
տեղափոխված ադրբեջանցիներին:

Հիմա՝ Ռուսաստանի Դաշնության 
դիր քո րոշ ման մասին: Ռուսաստանի ներ-
կա յա ցու ցիչ ները քանիցս հայտարարել են, 
որ «Զանգեզուրի միջանցք» արտա հայ տու-
թյունն իրենք չեն էլ ընդունում: Ըստ նրանց՝ 
կա պայմանավորվածություն հաղոր դակ-
ցու թյան ուղիների վերաբացման մասին, 
որը, բնա կանաբար, կլինի տվ յալ երկրի 
ինք նիշ խանության ներքո: Միևնույն ժա մա-
նակ, Ռուսաստանի Դաշնությունը հղում է 
կատարում 2020 թ. նոյեմբերի 9-ի հայ տա-
րա րության 9-րդ կետին և հիշեցնում տվյալ 
փաստաթղթում տեղ գտած հետևյալ պայ-
մա նավորվածությունը՝ «Տրանսպորտային 
հա ղորդակցության նկատմամբ վերա հս-
կո ղու թյունն իրականացվում են Ռու սաս-
տանի ԱԴԾ սահմանապահ ծա ռայության 
մարմինները»:

Հնչում է նաև կարծիք՝ այսպես կոչված 
փոխզիջումային տարբերակի մասին, 
ասել է թե՝ ենթադրյալ միջանցքում հիմ-
նա կան գործառույթները (մաքսային ծա-
ռա յություն, անձնագրային ստուգում, ան-
վտան գության ապահովում) մենք կարող 
ենք պատվիրակել եվրոպական մեկ կամ 
մի քանի երկրի կամ ԱՄՆ-ին։ Ընդ որում՝ 
վկայակոչվում են, թե աշխարհում նման 
փորձ կա։

Մենք մասնագետ չենք և, բնականաբար, 
չենք կարող դրա արդունավետության մասին 
տեսակետ հայտնել։ Բայց կուզենայինք այդ 
գաղափարի կողմնակիցների փաստարկված 
կարծիքը լսել։

Մի հանգամանք է ակնհայտ՝ ենթադրյալ 
միջանցքի մաքսային, անձնագրային, ան-
վտան գային ծառայությունները եվրոպական 
երկրներին կամ ԱՄՆ-ին պատվիրակելու 
դեպքում կբախվենք առնվազն երկու իրո-
ղության։ Նախ՝ Իրանի և Ռուսաստանի ազ-
դե ցությունը տարածաշրջանում էականորեն 
կնվազի կամ կզրոյանա, իսկ Ադրբեջանի 
ու Թուրքիայի ազդեցությունը կդառնա 
լրջա գույն գործոն տարածաշրջանում։ 
Ակնհայտ է, որ հավաքական Արևմուտքը 
(բա ցառությամբ՝ Ֆրանսիայի) չի կարող 
խոչըն դոտ հանդիսանալ Ադրբեջանին ու 
Թուր քիային՝ հնարավոր և նրանց բնորոշ 
սան ձար ձակությունների դեպքում։

Երկրորդ, այդ տարբերակով (ինչ պիսի 
գեղեցիկ փաթեթավորմամբ էլ ներ կա յաց-
վի) Սյունիքում էական նահանջ կու նե նա 
Հայաստանի Հանրապետության ինք նիշ խա-
նու թյունը։

* * *
Վերևում ներկայացրինք կողմերի պաշ տո-

նա կան դիրքորոշումները կամ շրջանառվող 
տարբերակները խնդրո առարկայի վերա-
բերյալ: Սակայն կան նաև հարցեր, որոնք 
քննարկվում են այդ ամենից դուրս՝ ոլորտի 
մասնագետների ու փորձագետների կողմից:

Հայ հանրության զգալի հատվածը, 
այդ թվում՝ սյունեցիների մեծ մասը, 
«Զանգեզուրի միջանցքի» հարցում ԱՄՆ 
և Արևմուտքի դիրքորոշման հիմնական 
նպատակ են տեսնում Սյունիքում Ռու սաս տա-
նի դիրքերի վերջնական թուլացումը և տա րա-
ծաշրջանից այդ երկրի ուժերի դուրս բերումը:

Հավաքական Արևմուտքի դիրքորոշման 
նպատակներից մեկն էլ Իրանի առջև մեր 
տարածաշրջանի դռները փակելն է:

«Զանգեզուրի միջանցքի» բացումը 
թուրք-ադրբեջանական կամ ԱՄՆ-Արև-
մուտք պատկերացումներով, Սյունիքում 

նույնպես ընկալվում է իբրև պանթյուրքիզմի 
կամ թուրանիզմի գաղափարախոսությունը 
կյանքի կոչելուն միտված քայլ: Ավելի ստույգ՝ 
ենթադրյալ «Զանգեզուրի միջանցքով» 
Թուրքիան կարող է ցամաքային կապ 
ստեղծել էթնիկ, մշակութային և լեզվական 
ընդհանրություն ունեցող ժողովուրդների 
հետ՝ դրանից բխող հետևանքներով:

Սյունիքում քաջատեղ յակ են, որ դեռևս 
19-րդ դարավերջից Թուրքիան ձգտում 
է կյանքի կոչել Սյունիքով՝ Արևելքի հետ 
ցամաքային կապ ստեղծելու ծրագիրը:

Այդ գաղափարը կենսունակ է եղել նաև 
խորհրդային տարիներին, բայց Հայաստանի 
խոր հրդային հանրապետության բոլոր ղե-
կավարները (առանց բացառության) խա փա-
նել են դրա իրականացումը:

Սյունիքում ոմանք փորձում են նսե-
մացնել Իրանի դիրքորոշման կա րևո-
րու թյունը՝ պնդե լով, թե Իրանի քա-
ղա քա կանությունը պայ մա նավորված է 
նախևառաջ իր սեփական շահերով, քանզի 
Սյունիքը եզակի լոգիստիկ հնարավորություն 
է հյուսիսի հետ կապ ունենալու համար: 
Դրանում, անկեղծ լինենք, որևէ վատ բան 
չենք տեսնում: Իսկապես, մի՞թե լավ չէ, որ մեր 
և Իրանի շահերը համըն կնում են Սյունիքի 
տարածաշրջանում:

Մեզանում օրավուր աճող հա կա ռու սա-
կան քարոզի պայմաններում տե սա կետ է 
առաջ քաշվում, թե իբր 2020-ի նոյեմբերի 9-ի 
եռակողմ հայ տա րա րու թյան 9-րդ կետի իրա-
կա նացման դեպքում (ենթադրյալ միջանցքում 
ՌԴ վերա հսկո ղության հաստատման պարա-
գա յում) ՌԴ-ն այդ երթուղին կծառայեցնի 
Թուր քի այի և Ադրբեջանի շահերին:

Իհարկե, ՌԴ-ի վերջին տարիների Կով-
կաս յան քաղաքականությունից զգուշանալու, 
նույնիսկ վիրավորված ու նեղացած լինելու 
բազմաթիվ պատճառներ ունենք: Սակայն, 
որպես պատմաբան, քանիցս փորձել եմ 
գտնել շատ կարևոր մի հարցի պատասխան՝ 
մի՞թե Սյունիքով (արտատարածքային) 
մի ջանցքի գործարկումը և դրանով 
պան թյուր քիզ մի առաջ կանաչ լույս 
վա ռելը ձեռնտու կլի նի Ռուսաստանի 
Դաշ նու թյանը: Եվ այդ պես էլ չեմ գտել 
հիմնավորումներ, որ խնդրի լուծման նման 
տարբերակը շահեկան կլինի Ռուսաստանի 
համար: Ավելին՝ մենք շնորհակալ կլինենք 
այն փորձագետին, ով կհիմ նավորի, թե 
ինչու պետք է Ռուսաստանին ձեռնտու լինի 
թուրք-ադրբեջանական պատ կե րա ցումներով 
«Զանգեզուրի միջանցքի» բացումը:

Մեկ ուրիշ հարց ևս. երբ խոսք է գնում 
2020թ. նոյեմբերի 9-ի եռակողմ հայ տա-
րա րության 9-րդ կետի մասին, շատերն 
ան վերապահորեն հայտարարում են, թե 
այդ փաստաթուղթը չի գործում և վաղուց 
ուժի մեջ չէ: Առաջին հայացքից շատ ճիշտ 
դիրքորոշում է, քանզի այդ հայտարարության 
գրեթե ոչ մի կետ կյանքի չի կոչվել կամ 
կյանքի են կոչվել միայն Ադրբեջանին 
օգտա կար դրույթները: Ու դեռևս 2020 թ. 
դեկ տեմբերի 18-ի խայտառակությունից 
հետո, երբ Սյունիքի արևել յան մարտական 
դիրքերը նվիրեցինք Ադրբեջանին, մեր 
պարբերականը հայտարարեց՝ նոյեմբերի 
9-ի հայտարարությունը ոչ պետքական 
թուղթ է այլևս, քանզի փաստաթղթի 
ամենակարևոր՝ 1-ին կետը խախտվել 
է: Բայց եթե իսկապես այդ փաստաթուղթն 
ուժը կորցրել է և չի գործում, ապա ինչո՞ւ մեր 
ստորագրությունը հետ չենք կանչում: Ու քանի 
դեռ մեր ստորագրությունը հետ չենք կանչել՝ 
2020 թ. նոյեմբերի 9-ի հայտարարությունը 
(այդ թվում՝ 9-րդ կետը), ցավոք, մնում է ուժի 
մեջ:

* * *
Մեր խոսքի սկզբում ասացինք՝ 

Սյունիքն առերևույթ լուռ է իր գոյությանն 
առնչվող՝ ճակատագրական այդ հարցի 
շուրջ մրցակ ցությունում։

Բայց կա իրական Սյունիք, որտեղ 
առկա է լրջա գույն մտահոգություն «Զա-
նգե զու րի միջանցքի» հարցում: Եվ այդ 
մտա հո գու թյունը հանգում է պար զա-
գույն մի եզրա կացության՝ Սյունիքի 
տա րածքով՝ ոչ մի պարագայում և ոչ մի 
պայմանով, չի կարող գործարկվել որևէ 
միջանցք՝ Հայաստանի Հան րա պե տու-
թյան ինք նիշխա նությունից դուրս: Հա-
կա ռակ դեպ քում վտանգի տակ կդրվի ոչ 
միայն մեր պետության ապագան, այլև 
հա զա րա մյակների պատմություն ունե-
ցող հայոց Սյու նիքի լինելիությունը:

ՍԱՄՎԵԼ ԱԼԵՔՍԱՆՅԱՆ

Ահեղընթաց մրցակցություն «Զանգեզուրի 
միջանցք» հորինվածքի շուրջ. իսկ ի՞նչ 
են մտածում Սյունիքում՝ երկրամասի համար 
ճակատագրական այդ հարցի շուրջ
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Բարև, թանկագի՛ն բա րե կամ.
Քո արձակ ու չափածո 

ժո ղո վա ծու ների շարքում 
այս ընտրա նին առան ձնա հա-
տուկ առա քելություն ունի. ըն-
թեր ցող ներին ծննդյան 70-ամ-
յա կի առի թով ներկայացնել 
ստեղ ծա գործական ճա նա պար-
հի այն կի զակետերը, որոնք քո 
գրա կանության ուղենիշներն են, 
թեև պիտի խոստովանեմ, որ 
գիրքն, այնումենայնիվ, ամբող ջու-
թյամբ չի արտահայտում Ներ սես 
Խառատյան արձակագրի թո ղած 
նշանակալի հետագիծը ժա մա նա-
կա կից հայ արձակում։ «Թռիչք ժա-
մանակից դուրս» գիրքդ, ցա վոք, 
ինձ «հասավ» նրա լույս աշխարհ 
գալուց… յոթ տարի անց, և այդ 
առիթով գնահատանքի խոսք ասել 
նշանակում է ինչ-որ առու մով 
անդրադարձ կատարել ընդ հան-
րապես քո արձակ ստեղ ծա գոր ծու-
թյուն ներին, մանավանդ, որ այդ 
ժո ղովածուն ներառում է ոչ միայն 
անցած, այլև վերջին տարիներին 
գրված պատումներ։ Եվ սա առիթ 
է քավելու իմ «մեղքը», որ ինչ-ինչ 

անհիմն պատճառներով առ այսօր 
գնահատանքի խոսք չեմ ասել քո 
ստեղ ծագործական բեղմնավոր 
ճա նա պարհի մասին, թեև ժա մա-
նա կին սիրով եմ ընթերցել «Կա-
րոտի երգեր», «Դու հրաշք էիր, 
կյանք» բանաստեղծական ժողո-
վա ծուները, ՀԳՄ Դերենիկ Դե միր-
ճյա նի անվան մրցանակին արժա-
նա ցած դետեկտիվ ժանրի «Ո՞վ 
սպա նեց Էլենին» վեպը։ Այս ժան-
րում նույնպես քո ներդրումը մեծ 
է, և ընթերցողների շրջանում այդ 

ժանրի երկերը լայն արձագանք 
են գտել։ Վերջերս էլ այդ փաստը 
հաստատագրվեց, և դու կրկին 
ար ժանացար ՀԳՄ Դերենիկ Դե-
միր ճյանի անվան մրցանակին` 
«Գործուղում Վիեննա» դետեկտիվ 
վեպի համար։ Եվ այլ պարգևեր ու 
մրցա նակներ` տարբեր գրքերի 
ծննդյան առիթներով` «Հրանտ 
և Մանուշակ Սիմոնյաններ» հայ-
ամե րիկյան գրական հիմնադրամի 
մրցա նակ` «Մերժվածները» վեպի 
հա մար, ՀԳՄ «Գրական վաստակի 

հա մար» մեդալ, Միջազգային 
ան վտան գության ակադեմիայի 
«Տիգ րան Մեծ» շքանշան… Պատ-
կե րացնե՜լ է պետք. ութ ծավալուն 
վեպ ես պարգևել մեզ, որից յոթը` 
դետեկտիվ ժանրին բնորոշ հյուս-
ված քով։ Այսօր արդեն շուրջ 20 
գրքի հեղինակ ես` «Գիշերով 
եկար», «Խաղ մահվան հետ» 
պատմ վածքների ժողովածուները, 
«Մերժվածները», «Հին օրերի կան-
չը», «Հովտաշուշան» (վեպեր), ռու-
սե րեն «Сожгли меня» («Մորմոք»)... 
Ո՞ր մեկը թվեմ...

Եվ այսպես, ուշացումով ըն-
դունիր գնա հատանքի իմ խոսքը, 
թեև տեղին է գրա կանագետ 
իմ գործ ընկերներին նույնպես 
«կշտամ բել» (եթե իրավունք ունեմ 
այս խոսքով նրանց դիմել), որ բա-
վական ժլատ են եղել քո գրա կա-
նության արժևորման առումով։ 
Բայց և այնպես, առանձին գնա հա-
տանքի խոսքեր մեջբերված են «Հին 
օրերի կանչը» վեպի հավելվածում` 
ար տա հայտված «Մերժվածները» 
վեպի՝ 2018-ի հոկտեմեբերյան շնոր-
հանդեսում։

Իսկ հիմա` ըստ էության։ Քո ըն-
տրանի այս ժողովածուի բնաբանն 
արդեն ինչ-որ չափով ուղղորդում է 
ըն թերցողին, բայց, իմ կարծիքով, 
ամբողջովին չի արտահայտում 
գրքի բուն նպատակը։ Այո՛, ժողո-
վածուում «ընդ գրկված պատ-

մվածքներն ու նո վել ներն աչքի 
են ընկնում թեմատիկ բազ մա զա-
նությամբ, արծարծվող խնդիր ների 
ինքնատիպ, գունեղ ու հյու թա լի 
պատումային ըն թացքով… Հեղի-
նակն ինչի մասին էլ գրի, ասե-
լիքի խորքում մարդկային ես-ի ու 
գոյի հոգե բանության տա րա բնույթ 
դրսևորումներ են, ինչն էլ պա-
տումը դարձնում է յուրօրինակ ու 
հետաքրքիր»։ Իսկ ինձ թվում է, որ 
այս ճշմարիտ դիտարկումով հան-
դերձ, շեշտված չէ գրքի ամե նա բնո-
րոշ զարկերակը` քո խնկարկվող 
սերը հայրենի եզերքի` ծննդա վայր 
Մեղրիի գեղակերտ բնաշխարհի 
և նրա նում ու նրանով ապրող 
հայրենակիցներիդ հան դեպ, նրանց 
վար քուբարքը, կենցաղը, առօր-
յա հա րաբերությունները` բեկված 
ան ցյալի դառնագին հուշերի և 
ներ կայի հպարտ կեցության խաչ-
մե րուկ ներում, այդ կե ցու թյանը 
շաղախված հումորը, խոսքն ու 
խոհը, երկխոսություններում մարդ-
կային էությունը դրսևորելու քո 
ունա կությունը։ Ստեղծագործական 
ճա նա պարհի այդ երակը ման-
կու թյան հու զիչ պատկերներով 
երևակ վում է հատկապես «Հին օրե-
րի կան չը» պա տումաշար-վեպում, 
որի նա խա բան «Երկու խոսք»-
ում քո սիրո խոս տո վա նու թյունն 
է առ ծննդավայր Մեղրի. 
«Մեղ րին իմ նախնիների 

Գեղանկարիչ Լորիկ Մինասյանի՝ օրերս 
բացված անհատական ցու ցա հան դե-
սը խորագրված է «Մարդու և բնու-

թյան ներդաշնակությունը»։ Տեղեկացված 
լի նելով Լորիկի արվեստից՝ այս խորագիրը 
կվե րաձևակերպեի՝ «Աստծո որոնումը մարդու 
և բնության ներդաշնությամբ»։ Իհարկե, 
ցուցադրված շուրջ քառասունհինգ կտավ-
ները հայոց բնության հանդեպ սիրո ար տա-
հայ տություն են՝ արվեստային բարձրորակ 
կա տարումներով, գունային հանդարտ 
թախ ծությունից մինչև վառ երանգների 
խտու թյամբ, ընդգծուն նուրբ - քնարական 
տրամադրությամբ եղանակներով, սյունյաց 
սոսիների պուրակի խորհրդավորությամբ, 
հայ կական լեռնաշխարհի խստությունը 
մեղ մող՝ խաղաղորեն տարածված բնա-
կա վայրերի վրձնումով, ժայռերից, ասես, 
խոյացող, բնությանը նույնքան ներդաշն 
մեր հինավուրց ձեռակերտ տաճարների 
պատ կերներով։ Հայաստանի բնության թան-
գա րանում ցուցադրված կտավները նաև 
ճա նաչողական նշանակություն ունեն այցե-
լու ների համար, քանի որ Լ. Մինասյանի ար-
վեստը հնարավորություն է մտովի շրջելու 
Հա յաստանի տարբեր վայրերում, ճանաչելու 
մեր երկիրը՝ իր հազարումի գույնով, հա-
զարումի լեռ ու ծերպով, լեռների փեշերին, 
լեռների պաշտպանությանն ապավինած 
գյուղակներով, կենդանի աղոթքներ դարձած 
վանքերով... Քառասունհինգ գործը բավարար 
չէ Լորիկի արվեստի մասին ամբողջական 
պատկերացում կազմելու համար, բայց և 
ակնարկ է, թե ի՛նչ կերպ է ստեղծագործում, 
ի՛նչ ձեռագիր ունի, ինչի՛ց է խոսում և 
խորհում, ինչպիսին են նրա երազները, 
և ինչ նոր միտումներ են ուրվագծվում իր 
նկարչությունում։ «Հաղպատ» և «Տաթև», 
«Հալիձոր» և «Վահանավանք», «Դա դի-
վանք» և «Այրիվանք»,– այս և մնա ցյալ 
վան քանկարները մեր միջնադարյան ճար-
տա րա պետական կոթողների զուտ գե ղա-
նկար չական արձանագրումներ չեն, այլ 
բնա պաշտության ու հայրենանվիրության ար-
տա հայտություններ, որոնց հիմքում նկարչի 
ներ քին ապրումն ու Աստծո որոնումն է։

Լորիկը նաև քանդակագործ է։ Ենթադրում 
եմ՝ իր ձգտումը դեպի քանդակագործություն 
բխում է իր ծագումից։ Ծագումով Սյունյաց 
աշխարհից է՝ շիկահողցի. նրա նախնիները 
բրուտագործներ են եղել, և հավանաբար, 
արյան հիշողությունն է նաև մղել իրեն դեպի 
արվեստը։ Լորիկի առաջին նշանակալից 
գործերից է 1990-ին իր ավագ եղբոր՝ գե ղա-
նկարիչ և քանդակագործ Բորիկ Մինասյանի 
հա մահեղինակությամբ ստեղծված «Մուսա» 
հար թաքանդակը, որ պահպանվում է Կա-
պա նի պատկերասրահում։ Քաջարանում է 
կան գնեցված քաղաքի 50-ամյակի առթիվ 
Լորիկ Մինասյանի և Գևորգ Մշեցու հա-

մա հե ղինակությամբ ստեղծված քանդակը։ 
Քաջարանի «Կենաց ծառ»-ի հեղինակը 
դարձյալ Լորիկն է։ Ցեղասպանության ճա-
նա չման գործում ներդրում ունեցած հա յոր-
դիների հիշատակը հավերժացնող կո թո ղի 
մրցույթի հաղթողն է, Արցախյան առա ջին 
պատերազմի զոհվածների հիշա տա կին 
ձոնված հուշակոթող - խաչքարի հա մա-
հե ղինակ և այլն։ Բայց ամենից առավել 

կարևորում է այն փաստը, որ հեղինակել է 
Կա պան քաղաքի զինանշանը։ Խորին հար-
գան քով և երախտագիտությամբ է տալիս 
իր ուսուցիչների՝ Լևոն Կոջոյանի և Ղուկաս 
Չուբարյանի անունները, որոնց ուսանել և 
որոնցից արվեստի և մարդկայնության դասեր 
է քաղել։ Հայկական մանկավարժական հա-
մալսարանի կերպարվեստի ֆակուլտետում 
ուսանելու շրջանը Լորիկի համար ինքնա-
հաս տատ ման և ինքնադրսևորման տարիներ 
էին։ Հե տագայում դասավանդեց Կապանի 
ար վես տի դպրոցում, որպես մեթոդիստ՝ աշ-
խատեց Կապանի Ժամանակակից ար վես տի 
թանգարանում, որպես դիզայներ՝ ՀՀ Գիտու-
թյունների ակադեմիայի Կապանի մաս-
նաճյուղի փորձարարական գործարանում։ 
Մի աժամանակ նկարում էր, մասնակցում 
ցու ցահանդեսների, անհատական ցու ցա-
հանդեսներով հանդես գալիս Սիսիան, Գո րիս 
և Կապան քաղաքներում (2014, 2015, 2019 
թվականներին), Մոսկվայում (2017 թ.), 2012 
թ. Գարեգին Նժդեհի 125-ամյակի կա պակ-
ցու թյամբ կազմակերպված ցուցահանդեսում 
լավագույնն է ճանաչվում նրա «Խուստուփի 

գարունը» կտավը։
Լ. Մինասյանի վրձնած լեռնագագաթների 

մեջ առանձնանում է «Խուստուփ»-ը։ Նրանում 
հորիզոնին մերձ լեռն այնքա՜ն վեհություն ու 
հզորություն է իրենից արձակում, այնքա՜ն 
վստահ հանդարտությամբ է փռված նրա 
փեշերի տակ գյուղակը, և այնքա՜ն լայնակուրծ 
ես շնչում այն դիտելիս։ Կողքին Դադիվանքը 
պատկերող կտավն է, «ծերը»՝ կանաչի մեջ 
խրված, մեր հավերժ անկորույսը, մե՛րը։ 
Մի քանի շաբաթ առաջ էր, որ Գորիսում 
նկարչական սիմպոզիումի մասնակիցների 
հետ վրձնեց ևս մի ժայռանկար։ Ու՞մ 
ծանոթ չէ Գորիսից դեպի Խնձորեսկ ճա-
նա պարհին դարերից հողմավար - ցցուն 
ժայ ռա խումբը, և սիմպոզիումի մասնակից 
յուրաքանչյուր նկարիչ իր ձեռագրակերպով և 
գունաբաշխումներով է պատկերել այն։ Բայց 
Լորիկը մի անսպասելի կերպար է ներմուծել 
իր բնանկարում։ Վառ գունախաղով ժայռերի 
ֆոնին և ներքո՝ մարդկային բնակավայրից 
վեր՝ թևող երկնավորն է՝ հրեշտակը։ Բնա-
նկարներից բացի Լորիկը հոգևոր թե մա-
նե րով շատ կտավներ ունի. դա ուղղակի 
սրբա նկարչություն չէ, այլ հեղինակային գե-
ղա նկարչական մտածումներ են, խոկումներ։ 
Որտեղի՞ց է բխում աստվածայինի որոնման 
իր ջանքը։ Անկեղծանում է՝ իր կյանքի 
ծանր, ողբերգական մի պահի, ծնկի եկած 
իր արվեստանոցում, դիմել է Երկնքին, 
խնդրել արձագանքելու իր փնտրումին։ Եվ 
այդ ժամանակ իր ճակատին լույս է բացվել, 
լույս, որ, իր զգացողությամբ, Սուրբ հոգին 
էր, որ սեր էր, կյանքի աղբյուր։ «Այդ պահից 
էր, որ սկսեցի ճանաչել Աստծուն, ճանաչել 
մարդուն...»,– ասում է նկարիչը։

Հոգևոր թեմաներով նկարչության շարքին 
եմ դասում Լորիկ Մինասյանի «Կուսանաց 
վանք»-ը. Էջմիածնի Սուրբ Հռիփսիմե վանքն 
է՝ թեթև մշուշոտ օրվա թախծության մեջ... 
Այդ կտավի տպավորությամբ եմ գրում 
բանաստեղծական տողս. 
Մոխրակապտաթույր միգամածության 
 թավիշ-դյութանքով
Ասես շուրջանակ ճառագայթում է վանքը 
 Կուսանաց,
Մինչ մայրամուտի պայծառ - 
 լուսարար պատարագումով
Հաշտության խոսքով Անտեսն է ասես՝ 
 իբրև հուշարար:
Միտքս մինչ այս պահ սերտած աղոթքի 
 բառը մոռացած՝
Նոր սաղմոսների կնդրուկաբուրվառ 
 հունչն է որոնում՝
Մերձավոր դաշտի գունափոխ խոտի
 ալեհերությամբ,
Չոր ավշե ճյուղքով ծառի մերկացյալ
 անօգությունով...

ՀԱՍՄԻԿ ՍԱՐԳՍՅԱՆ
12.06.2024

Բաց նամակ Ներսես Խառատյանին՝ 
ընտրանի ժողովածուի ծննդյան առիթով

Բնության և մարդու 
ներդաշնակությունը Լորիկ 
Մինասյանի արվեստում 
Անկեղծանում է՝ իր կյանքի 
ծանր, ողբերգական մի պահի, 
ծնկի եկած իր արվեստանոցում, 
դիմել է Երկնքին, խնդրել 
արձագանքելու իր փնտրումին։ 
Եվ այդ ժամանակ իր ճակատին 
լույս է բացվել, լույս, որ, իր 
զգացողությամբ, Սուրբ հոգին էր, 
որ սեր էր, կյանքի աղբյուր։
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Վերջին շրջանում ակտիվացել է հնա-
գետների հետաքրքրությունը Հարժիս 
գյուղի ներկայիս տարածքի հանդեպ։

Հնավայրի նկատմամբ հետաքրքրություն 
է ցուցաբերում նաև ՀՀ ԳԱԱ հնագիտության 
և ազ գագրության ինստիտուտի վաղ հնա գի-
տու թյան բաժնի գիտաշխատող, պատմական 
գի տու թյունների թեկնածու Մարիամ Շախ մու-
րադյանը։

Մայիսի 18-ին նրան հանդիպեցինք Հար-
ժի սում՝ հերթական այցելության ժամանակ, և 
փորձեցինք պարզել հնավայրին առնչվող մի 
քանի հարցի պատասխան։

– Հարգելի Մարիամ, նախ կու զե նա-
յինք իմանալ Ձեր գիտական հետա քր-
քրու թյան շրջանակի մասին։

– Իմ ատենախոսության թեման առնչվում 
է «անապատի օդապարուկներին»։ Դրանք մեծ 
չափերի քարե հուշարձաններ են, գտնվում են 
Արագածոտնի ու Արմավիրի մարզերում։

Վերջերս, սակայն, երբ տեղեկացա Հար-
ժիսի տա րածքում գտնվող պատ մա մշա-
կու թա յին հուշարձանների մասին, երբ 
ծանո թացա դրանց վերաբերյալ եղած կար-
ծիք ներին, Հարժիսի հնավայրն ինձ շատ 
հե տա քրքրեց, ու ցանկություն առաջացավ 
զբաղ վել դրա ուսումնասիրմամբ։

– Փորձեք, խնդրեմ, ընդհանուր գծե-
րով բնութագրել Հարժիսի հնավայրը։

– Խոսքը, իհարկե, ներկայիս Հարժիսի 
տարածքի մասին է և ոչ թե Ներքին շենի։

Գյուղի տարածքում տարիների ըն թաց-
քում գտնվել են բազմաթիվ մարդկային 
գլուխներ և իրան ներկայացնող արձաններ, 
սյուներ, սյան խարիսխներ։ Կան նաև կո թող-
ներ՝ պատկերագրությամբ և առանց։ 

Ներկայիս գյուղատեղին կա ռուց ված 
է հնա վայրի վրա։ Ամենայն հա վա նա կա-
նու թյամբ տարածքում եղել է տաճար, 
գուցե և տաճարներ։ Այդ մասին են վկայում 
սյուների խարիսխները, որոնք մի վայրում են 
կուտակված և դրանց շրջակայքում հայտ նա-
բերված ամբողջական սյուները։ 

Հայտնաբերվել են նաև դամբարաններ և՛ 
գյուղի տարածքում, և՛ գյուղի գործող գերեզ-
մա նոցի տեղում ու մերձակայքում։ Դրանց գո-
յությունը հաստատվել է նաև հնագետ Օնիկ 
Խնկիկ յանի կողմից կատարված պեղումների 
շնորհիվ։

Մենք դեռևս չգիտենք՝ արդյո՞ք այդ ար ձան-
ները, կոթողները, սյուները, դամբարանները 
ժամանակագրորեն փոխկապակցված են 
միմյանց հետ։

Ո՞ր ժամանակաշրջանին են պատկանում 

այդ հուշարձանները. դա նույնպես միար ժե-
քորեն որոշված չէ։

Բոլոր այդ (և ոչ միայն այդ) հարցերի պա-
տաս խաններն իմանալու համար կա քայլերի 
հաջորդականություն, որով և առաջ նորդվում 
ենք։

Առաջին քայլը. պետք է անպայման ճշտել, 
թե առկա կոթողները որտեղի՞ց, ե՞րբ և ի՞նչ 
հանգամանքներում են հայտնաբերվել։ Մոտ 
մեկ ամիս առաջ մենք աշխատանքներ սկսե-
ցինք հենց այդ ուղղությամբ։ 

– Նախկինում էլ, որքան տեղյակ ենք, 
ներկայիս Հարժիսի տարածքն ար ժա-
նացել է հնագետների ուշադրությանը։ 
Այդ մասին կուզենայինք իմանալ, եթե, 
իհարկե տեղյակ եք։

– 1980-ականներին գյուղի գերեզմանոցի 
մեր ձակայքում պեղումներ է կատարել հնա-
գետ Օնիկ Խնկիկյանը. արդյունքները հրա-
պա րակվել են։ Այնուհետև՝ ՀՀ ԳԱԱ հնա գի-
տու թյան և ազգագրության ին ստի տու տի 
գիտաշխատողներն են ուսում նա սի րու թյուն-
ներ կատարել և՛ գյուղի տարածքում, և՛ 
շրջա կայքում. Ուսումնասիրությունների ար-
դյուն քում Հարժիսի արձանների վերաբերյալ 
հոդված է հրապարակվել անգլերեն լեզվով։ 
Հեղինակներն են Հայկ Ավետիսյանը, Գագիկ 
Սարգսյանը, Արտակ Գնունին և Արսեն Բոբո-
խյանը։ Ի դեպ, նրանք ուսումնասիրել են 
նաև ընդհանուր Սյունիքի բրոնզ-երկա թե-
դարյան հնագիտական լանդշաֆտը, և այդ 
ընթացքում նույնպես հատուկ անդրադարձ է 
կատարվել Հարժիսին։ Հարժիսի առավել ուշ 
ժամանակաշրջանի վիմագրերն ուսում նա-
սիրել է Արսեն Հարությունյանը։ 

– Ձեր ներկայիս գործողություններն 
ինչ-որ կոնկրետ արշավախմբի շրջա-
նա կո՞ւմ են, թե՞ անձնական նա խա ձեռ-
նության կամ անձնական հե տա քր քրու-
թյան դրսևորում են։

– Ընդամենը՝ անձնական նախա ձեռ-
նություն։ Հիմա տեղեկություններ եմ հա վա-
քում։ Հետագայում գուցե և արշավախումբ 
ձևավորվի ԳԱԱ հնագիտության և ազ-
գագրության ինստիտուտի կողմից։

– Եթե տվյալներ եք հավաքում Հար-
ժիսի հնավայրի մասին՝ ուրեմն և որո-
շա կի արդյունքներ կամ նախնական տե-
ղեկություններ ունեք արդեն։

– Այս պահին ունենք մարդկային գլուխ-
ներ ներկայացնող յոթ արձաններ՝ այդ թվում՝ 
Գորիսի երկրագիտական թանգարանում 
գտնվողը։ Պարզել ենք դրանց հայտնաբերման 
ժամանակաշրջանը։ Պարզել ենք, որ բոլորը 

հայտնաբերվել են տեղում՝ հողային աշ խա-
տանքների կատարման ժամանակ։ Քարե 
սյուները նույնպես տեղում են հայտ նա բերվել։ 
Սյան խարիսխների մասին. դրանք տարբեր 
տեսակի են, ինչը նշանակում է՝ գործ ունենք 
պատմական տարբեր փուլերի հետ։ Այսինքն՝ 
ոչ թե մեկ ժամանակաշրջանում ստեղծված 
հուշարձաններ են, այլ՝ տարբեր։ Ասել է՝ 
նույն հնավայրն օգտագործվել է տարբեր 
ժամանակներում։ 

Առկա են նաև սալաքարեր թե՛ առանց 
պատկերագրության, թե՛ պատ կե րա գրու-
թյամբ։ Օրինակ, քարերից մեկի վրա երկու 
կողմից օձի պատկերներ են։ 

Գյուղի տների բակեր մտնելիս նույնպես 
տեսնում ենք քարերի բլոկներ կամ հին 
շինու թյունների սալաքարեր, որոնց նշա նա-
կությունը մարդիկ չեն գիտակցել և օգտա-
գործել են մերօրյա շինություններում։

Կան նաև դրանց անմիջական հա րևա նու-
թյամբ հայտնաբերված կավե անոթներ։

Գտնվել են սալարկային (սալաքարերով 
շարված) դամբարաններ, որոնց մեջ՝ մարդ-
կային ոսկորներ, անոթներ...

Ստացվում է՝ տվյալ տարածքում ունենք 
բավականին շատ հնագիտական նյութ։ 

Եվ, այդքանով հանդերձ, հնավայրին 
առնչվող բոլոր հարցերի պատասխանը չենք 
կարող տալ առանց պեղումների։

Ներկայումս Հարժիսի տարածքում հայտ-
նա բերված հուշարձաններն ակադեմիական 
շրջանակներում թվագրվում են մ.թ.ա. 2-1-ին 
հազարամյակներով, ասել է թե՝ 4-3 հազար 
տարի առաջ։ Այդկերպ մտածելու հիմքեր 
կան, մաս նա վորապես ոճական նույնություն 
կա ուրիշ հուշարձանների հետ, որոնց թվա-
գրությունը որոշակիացված է։

Խնկիկյանի պեղումների արդյունքում 
հայտնաբերված առարկաները նույնպես այդ 
ժամանակաշրջանից վաղ չեն։

Այս պահին մի բան կարող ենք ստույգ 
ասել՝ Հարժիսում գործ ունենք բավականին 
մեծ և հարուստ նախաքրիստոնեական հնա-
վայրի հետ։

– Դուք նշեցիք քարե սյուների մասին, 
որ գտնվել են հնավայրում։ Մինչև հիմա 
այն տեսակետն է շրջանառվում, թե եր-
կու սը վիշապաքար է, մեկը՝ տաճարի 
սյուն։

– Չէի ասի, որ դրանք վիշապաքար են։ 
Վիշապաքարերը կոթողներ են, որոնք հստակ 
տեսք ունեն. հիմնականում ձկան կամ ցլի 
տեսքով են կամ երկուսն էլ միախառնված։ 
Երբեմն էլ ուրիշ տեսք են ունենում։ Այսինքն՝ 
վիշապաքարերը որոշակի կենդանական 
պատկերագրություն ունեն։

Հարժիսի՝ Ձեր նշած երկու կոթողի վրա 
չկա նման պատկերագրություն։ Դրանց վրա 
ձուկ, ցուլ կամ այլ կենդանական պատկեր 
չենք տեսնում։ Մեկի վրա մարդու դեմք է 
պատկերված։ Մեր կարծիքով երեք սյուներից 
և ոչ մեկը վիշապաքար չէ։ Ավելի ստույգ՝ մեկը 
քառակող կոթող է, մեկը մարդակերպ կոթող, 
իսկ մյուսը սյուն է։

– Դուք նշեցիք հնավայրում վերջերս 
գտնված՝ օձի պատկերով քարի մա սին։ 
Ձեր նախնական կարծիքն այդ հու շար-
ձանի վերաբերյալ։

– Նման սալեր, որ երկու կողմում 
պատկերված են օձեր, բնորոշ են առնվազն 
մ.թ.ա. 10-րդ հազարամյակից սկսած ու երկար 
ժա մանակահատվածում են հանդիպում։ 
Թվա գրության վերաբերյալ ավելի ստույգ 
տեղեկություն չենք կարող հայտնել՝ առանց 
պեղումների։ 

Չէի ցանկանա վերջնական կարծիք 
հայտնել տվյալ հուշարձանի նշանակության 
մասին։ Ավելի հավանական է, որ այն ջրի 
պաշտամունքն արտահայտող հուշարձան է։

– Հետագա անելիքներին անդրա դառ-
նանք, թեև փոքր-ինչ ներկայացրիք կա-
տար վելիք աշխատանքների հաջոր դա-
կա նությունը։ 

– Այս պահին իրականացնում ենք հու շար-
ձանների քարտեզագրում։ Դա նշանակում է՝ 
շրջել տարածքում և քարտեզագրել յու-
րաքանչյուր հուշարձան։ Այնուհետև՝ հայտ նա-
բերված հուշարձաններին առնչվող հան գա-
մանքների պարզում՝ ե՞րբ, որտե՞ղ և ինչպե՞ս 
են դրանք ի հայտ եկել։ Այնուհետև՝ դրանցից 
յուրաքանչյուրի բարձրակարգ լուսանկարում, 
չափագրություն և քարտեզի վրա տեղադրում։ 
Միայն դրանից հետո կարելի է որոշել, թե 
գյուղի որ հատվածն է առավել հեռանկարային 
պեղումների իրականացման համար։ 

ՀԱՐՑԱԶՐՈՒՅՑԸ՝ ՍԱՄՎԵԼ 
ԱԼԵՔՍԱՆՅԱՆԻ

բնօրրան է։ Պղնձակոփ ժայ ռերի, 
մայր Արաքսի, փոքր թաղում վեր 

խոյացող Նաղաշ Հովնաթանի նկա րա զար-
դած Սուրբ Սարգիս եկեղեցու ու այլևայլ 
հրաշալիքների հարևանությամբ կյանքն 
այնտեղ այսօր էլ շարունակվում է, ու հայ-
րենի եզերքի տարեգրության նոր էջերն են 
գրում նրանք, ովքեր Մեղրու այսօրվա պա-
տաս խանատուներն են։ Այնտեղ ներկայի 
հետ նաև անցյալն է ապրում` ձուլված սե-
րունդ ների հիշողությանը` իր էջերում ամ-
փո փելով հետաքրքիր պատմություններ, հի-
շար ժան դեպքեր ու անուններ…»։ Այս ամենը, 
տարբեր ստեղծագործությունների էջերից 
ճառագող սերը բնօրրանի հանդեպ հենց քո 
գրականության բաբախող զար կե րակ ներից է։ 

Ընթերցողի տարակուսանքը չեմ կիսի, եթե 
այս պարագայում հավելեմ, որ, Ներսես ջան, 
շատ պատումների միջավայրը, հերոսների 
կո լորիտային կերպարների ինչ-ինչ նրբագծեր 
համահունչ են քո մեծ հայրենակցի` Ակսել 
Բակունցի «Կյորես» վիպակի հյուսվածքին։ 
Ես նկատի ունեմ հատկապես «Չքնաղ 
Մեղրի, քաղցր մանկություն» բաժնի մի 
շարք պատումներ, որոնցում առօրյա կյանքի 
«մանր», երբեմն զավեշտալի դիպվածներում 
դու երևակում ես մարդկային հոգեբանության, 
դժվար կենսընթացի աննկատելի թվացող 
«մեծ» ցավը, կարեկցանքի ստվերն ու լույսը, 
և դա անում ես այդ մարդկանց հանդեպ սիրո 
ու նվիրումի զգացումներով։ Գրքի առաջին` 
անխորագիր բաժնի «Հանցագործը», 
«Խաղ մահվան հետ», «Օտարվածը», 
«Վայրագը» ևայլ նովելային պատումների 
«երակ ները» նույնպես բաբախում են նույն 

զար կերակներով։ «Քաղցր մանկության» 
դառ նագին հուշը, այս կամ այն հերոսի 
վարք ուբարքի, արարքների պատճառ-հե-
տևանքները, երբեմն անհավատալի հան-
գա մանքներում դրսևորվող «ես-ն ու գոյը» 
(բնաբանի բնորոշումով) քո գրական հա վա-
տամքի հենասյուներն են` քեզ հուզող գա-
ղափարն ու խնդիրը երևակելու համար։ Եվ 
պատումների «ներսից» բարձրանում, մեզ 
պարուրում է խոհափիլիսոփայական մտո-
րու մը` հերոսների ճակատագրի, նրանց 
արարք ների «արդարացման» քո ջանքերի 
վերջ նական նպատակադրումը. այդ մարդիկ 
իրենց մեծ ու փոքր ցավ-հոգսերով, իրենց 
վար քուբարքով ծննդավայր Մեղրիի անցյալ 
ու ներկա կենսընթացի անբաժանելի մասն 
են։ Ինչպիսի՜ լուսավոր, ջերմաշունչ, բայց 
հո գեխռով, ներհուն թախիծով, «քաղ-
ցր մանկության» դառը հուշերով ես դու 
շերտ-շերտ բացում-ներկայացնում ման կու-
թյան ընկերներիդ, մեղրեցի հայ րե նա կից-
ներիդ` նրանց ճակատագրի հանդեպ տագ-
նա պալի խոսք ու խոհով։ Ահա «հարևան 
Բագ րատ բիձան` կարճահասակ, ջլատ մի 
մարդ` կնճռապատ, պեպենոտ ու հար-
բե ցո ղությունից մշտապես կարմիր, մեծ 
քթով»։ Այս ընդհանրական բնութագիրը 
«Խալ խի մալը» պատումի հյուսվածքում 
«ար դարացվում» է արդեն պատումի բուն 
հյուս վածքում` մարդկային հոգեբանության 
նուրբ դիտարկումներով, երբ նույն այդ 
ծերու նին բարոյական դասեր է տալիս իր 
ծխա խոտից գողունի օգտվող դեռահասին` 
«խալխի մալին աչք գցողի վերջը լավ չի 
վերջանա» խրատական ասացվածքով։ Հե-

րո սի ընդհանրական նախաբնութագիրը 
ներ քին հյուսվածքում բացել-ներկայացնելը 
կոնկրետ փաստերով` քո արձակին բնորոշ 
գծերից է։ Ահա «մանկության քո հասակակից 
ընկերներից դժբախտ մեկը, որ մշտապես 
բոյկոտի աննախանձելի վիճակում էր։ Երբ 
գործիքը ձեռքին երևում էր, ետևից կանչում 
էին` «դոռեմիֆասլ յոդո»։ Եվ ապա հյուսվում 
է քո իսկ հուշապատումը «երաժշտական ար-
կածներիդ» մասին՝ «արանքում» էլ որդու 
ճա կատագրի հանդեպ ջերմ, բարի խոս-
քեր հայրական տագնապներով։ «Ո՞ւր են 
ճողոպրում» պատումը նույնպես դպրոցական 
տարիների թանկ ու նվիրական հուշ է բարի ու 
նրբանկատ տնօրենի մասին։ Իսկ «Գաբոն», 
«Բեյ բութ», «Վարուժան Բաղդասարիչ», 
«Ղեյ րաթի Վանեսը» ևայլ պատումներում 
մեղ րեցի հայրենակիցներիդ կյանքի ու կեն-
ցա ղի ուշագրավ դրվագներում երևակվում է 
կեր պար ներ կերտելու (այո՛, հենց կերտելու) 
քո վար պետությունը, առօրյա «սովորական» 
արարքների, հարաբերությունների մեջ ան-
սովորը, ամենակարևորը նկատելու-ար տա-
ցոլելու հմտությունը։

Եվ շնորհակալ ենք քեզ, Ներսես ջան, 
որ քո արձակով դու մեր գրականության 
մայրուղում բացել ես մի «մոռացված» երակ, 
որ անցյալի ինչ-ինչ ժամանակներում մենք 
կոչել ենք «գյուղագրություն», որ գրական 
կյանք վերադարձավ Հրանտ Մաթևոսյան 
մեծ արձակագրի տաղանդի շնորհիվ։ Չեմ 
ժխտի, մեր այլ արձակագիրներ նույնպես 
ժամանակակից գրականություն են «բերել» 
իրենց գյուղի ու նրա մարդկանց «ես-ն ու 
գոյը», բայց դու, իմ կարծիքով, առանձնանում 

ես նրանց շարքում, և սա քո գրական 
հավատամքի հանդեպ ոչ թե չափազանցված 
բարձր գնահատանքի արգասիք է, այլ՝ 
ճշմարիտ հայացք ինքնատիպ ձեռագիր ունե-
ցող արձակագրի երևելի ներկայության ար-
ժևորում։

Այս ամենով հանդերձ` տարակուսանք 
ունեմ քո ընտրանիի խորագրի առիթով։ Քո իսկ 
պատմվածքներում ու նովելներում «ապրող» 
մարդիկ գործում եմ հենց իրենց ժամանակի 
մեջ, իրենց ժամանակի տիրույթում։ Հապա 
էլ ինչո՞ւ` «Թռիչք` ժամանակից դուրս»։ Որ-
քան էլ ջանք թափեցի, ների՛ր, չկարողացա 
վերծանել խորագրի քո իմաստավորումը։ 
Ես ժողովածուում ոչ իրական թռիչք տեսա, 
ոչ էլ՝ ժամանակից դուրս ապրող ու գործող 
մարդկանց։ Եթե սա անհարկի դիտարկում 
է իմ կողմից, հուսով եմ, առիթ կլինի լսել քո 
մեկնաբանությունը։ Հեռախոսազրույցում 
պար զաբանեցիր, որ այդ խորագրով պատում 
է տեղ գտել քո ժողովածուներից մեկում, և այն 
«մեխանիկորեն» փոխանցվել է ընտրանիին։ 
Պարզ է, բայց դա չի արդարացնում իրո ղու-
թյունը։

Իհարկե, Ներսես Խառատյան բանաստեղծ-
արձակագրի ստեղծագործությունն ընդ հան-
րա պես առավել հանգամանալից և խորքային 
անդրադարձի անհրաժեշտություն ունի, բայց 
դա արդեն թերևս հերթական ժողովածուների 
լույս աշխարհ գալու առիթով։ Այդ ակնկալիքով 
սպասում եմ ընթեր ցողների հետ քո նոր հան-
դիպումներին և ստորագրում`

ԼՅՈՒԴՎԻԳ ԿԱՐԱՊԵՏՅԱՆ
ԲԱՆ. ԳԻՏ. ԴՈԿՏՈՐ
www.grakantert.am

Հարժիսի հնավայրը կարող է բացառիկ լինել 
ամբողջ հանրապետության մասշտաբով

7ԵՐԵՔՇԱԲԹԻ  25 ՀՈՒՆԻՍԻ 2024Թ.  № 12 (621)



ՀԻՄՆԱԴԻՐ ԵՎ ՀՐԱՏԱՐԱԿԻՉ «ՍՅՈՒՆՅԱՑ ԱՇԽԱՐՀ» 
ՍԱՀՄԱՆԱՓԱԿ ՊԱՏԱՍԽԱՆԱՏՎՈՒԹՅԱՄԲ ԸՆԿԵՐՈՒԹՅՈՒՆ: 
ՏՊԱԳՐՎՈՒՄ Է 2003Թ. ՀՈԿՏԵՄԲԵՐԻ 1-ԻՑ:

Գլխավոր խմբագիր՝ ՍԱՄՎԵԼ ԱԼԵՔՍԱՆՅԱՆ

 3301, Սյունիքի մարզ, 

ք. Կապան, Շահումյան 20/32:

  (+374 91) 45 90 47

 (+374 77) 45 90 47

 syuniacyerkir@mail.ru

 www.syuniacyerkir.am

Թղթակցությունները չեն գրախոսվում 
և հեղինակներին չեն վերադարձվում: 
Խմբագրության և հեղինակների 
կարծիքները կարող են չհամընկնել: 
Նյութերը ներկայացնել մեքենագիր 
վիճակում:

«ԳՈՎԱԶԴ – ԾԱՆՈՒՑՈՒՄ» բաժնում 

տպագրվող նյութերի համար խմբագ-
րությունը պատաս խա նատ վություն չի 
կրում:

Հղումը «Սյունյաց երկրին» պարտադիր է:
 նշանի տակ տպագրվում են 

գովազդային նյութեր:
Գրանցման վկայականը` 01Մ 000231: 

Թերթը տպագրվում է «ԳԻՆԴ-ՏՊԱ-
ՐԱՆ» ՍՊԸ-ում: Հասցեն`0074, Երևան, 
Բագրատունյաց փող., 70ա շենք

Ծավալը` 2 տպագրական մամուլ: 
Տպաքանակը` 1010, գինը` 100 դրամ: 
Ստորագրված է տպագրության 
25.06.2024թ.:

ԿՈՐԵԼ Է Գենիկ Գուրգենի Հայ րա պետ յա-
նին պատկանող 1981թ. ար տա-

դրու թյան MTЗ-52 մակնիշի տրակտորի պետ-
հա մարանիշը՝ 71-42ԱՓ: Համարել անվավեր:

ԿՈՐԵԼ Է «Քաջարանի ար հես տա գոր ծա կան 
պետական ուսումնարան» ՊՈԱԿ-ի 2009թ. 

շրջա նա վարտ Դավիթ Ալիկի Առաքել յանի դիպլոմը՝ № 
008799, գրանցման № 71: Համարել անվավեր։

ԿՈՐԵԼ Է Էդգար՝ Մխիթարի Պողոսյանի «Կապանի թիվ 3 հատուկ կրթահամալիր» ՊՈԱԿ-ի 2016 թ. 
շրջանավարտ՝ նախնական մասնագիտական կրթական ծրագրով «Հարդարման շինարարական 

աշխատանքների իրականացում» մասնագիտությամբ (ներկարարի որակավորում), N 026932 դիպլոմը: 
Համարել անվավեր։

Նշվեց Վահանավանքի ուխտի օրը 

Ամեն տարի սրբոց Հռիփսիմյանց և 
Գայանյանց տոներին հաջորդող 
շաբաթ օրը Հայ առաքելական 

եկեղեցին հիշատակում է Սուրբ Գրիգոր 
Լուսավորչի ելքը Խոր Վիրապից: 301թ. Սուրբ 
Գրիգոր Լուսավորչի՝ Խոր Վիրապից դուրս 
գալու հիշատակության օրն է, որը սկիզբ 
դարձավ հայոց մեծ դարձի։ Սյունյաց թեմի 
առաջնորդական տեղապահ հոգեշնորհ 
տեր Մակար վարդապետ Հակոբյանի 
օրհնությամբ «Սրբոյն Գրիգորի Լուսաւորչին 
մերոյ ելն ի վիրապէն» տոնի օրը հռչակվել 
է նաև Վահանավանքի ուխտի օր, որն 
արդեն մի քանի տարի է առանձնահատուկ 
ոգևորությամբ է նշվում Կապանում։

Հունիսի 8-ին՝ օրվա խորհրդին նվիրված 

Վահանավանքի վանական համալիրում 
մատուցվել է Սուրբ և Անմահ Պատարագ՝ 
Մեղրիի Սուրբ Աստվածածին եկեղեցու 
հոգևոր հովիվ Տեր Ռաֆայել քահանա 
Խաչիկյանի ձեռամբ, հոգեշնորհ Տեր Մակար 
Վարդապետ Հակոբյանի և թեմի հոգևոր 
հայրերի մասնակցությամբ: Պատարագից 
հետո վանական համալիրի տարածքում 
կազմակերպվել է մատաղի հյուրասիրություն, 
թեյախմություն, որից հետո միջոցառման 
մասնակիցներին համախմբել է հայկական 
շուրջպարը։

Ս. Պատարագին մասնակցում էին նաև 
Կապան համայնքի ղեկավար Գևորգ Փար սյա-
նը և վանքի այս տարվա խաչքավոր Սմբատ 
Մար տիրոսյանը։ 

Կապանի մարզադաշտը ճանաչվեց 
գերակա շահ. այն կհամապատասխանեցվի 
միջազգային չափանիշներին 

Կապան քաղաքի մարզադաշտը և որոշ 
տա րածքներ ճանաչվեցին հանրության 
գե րա կա շահ։ Կառավարության 

հունիսի 6-ին նիստում նախագիծը ներ կա յա-
ցրեց Տա րածքային կառավարման և ենթա կա-
ռուց վածք ների նախարար Գնել Սանոսյանը։

«Այս նախագծով առաջարկվում է Կա-
պա նի մարզադաշտում առկա գույքը, որի 
մի մասը սեփականություն է, իսկ՝ հողը՝ 
հա մայնքային, ճանաչել գերակա շահ, որ-
պեսզի կարողանանք այն կառավարել և 
որոշակի աշխատանքներ իրականացնել, 
բարեկարգել։ Առկա իրավիճակն այնպիսին 
է, որ մարզադաշտի ենթակառուցվածքները 
վերա նորոգելու կամ հիմնովին կառուցելու 
կարիք կա։ Բավականին լավ համալիր է, 
բայց սեփականության հետ կապված խնդիր-
ները հնարավորություն չեն տալիս համալիրը 
զարգացնել այնպես, որ այն իր նպա տակին 
ծառայի։ Որոշման նպա տակն այն է, որ 
Կապանում ունենանք ժամանակակից չա-

փանիշներին համապատասխանող մար զա-
կան համալիր։ Այսինքն՝ ոչ միայն ֆուտբոլի 
մար զադաշտ, այլ նաև մարզական այլ ենթա-
կառուցվածքներ»,– ասաց Սանոսյանը։

ԿԳՄՍ նախարար Ժաննա Անդրեասյանն 
իր հերթին նշեց, որ Սյունիքում ֆուտբոլային 
երկու ակումբ կա, որոնցից «Գանձասար»-ը 
Հայաստանի բարձրագույն խմբում է հանդես 
գալու։ 

«Այնտեղ հնարավոր չէ անցկացնել բար-
ձրա գույն խմբի խաղերը, և թիմերը ստիպ ված 
են լինելու խաղալ Վայքում, երբ բար ձրա գույն 
խմբի խաղերը սկսվեն։ Եվ այդ առու մով շատ 
կարևոր է, որպեսզի Կա պանի մարզադաշտը 
տեսքի բերվի ու հա մա պա տասխանեցվի 
պահանջներին։ Ես այս մասին խոսակցություն 
եմ ունեցել նաև ֆուտ բո լի ֆեդերացիայի մեր 
գործընկերների հետ։ Ֆեդերացիայի կողմից 
կա որոշակի ներ դրում ների հնարավորություն՝ 
միջազգային խո ղովակներով»,– ասաց 
Անդրեասյանը։ 

Հունիսի 21-ին ՀՀ-ում Արցախի Հան րա պե տության 
մշտական ներ կա յա ցուցչության տարածքում տեղի ունեցած 
միջադեպը վեր հանեց այն փաստը, որ Հայաստանի գործող 
իշխանությունները հատել են ինչպես իրավական, այնպես էլ 
բարոյական արժեքների սահմանը։ 

Արցախի հանդեպ նմանօրինակ 
վերաբերմունքը շարունակությունն 
է օրեր առաջ՝ հունիսի 12-ին 

իրականացված բռնա ճն շումների, ինչը 
վկայում է, որ հա նուն իշխա նու թյան 
պահպանման նրանք պատրաստ են 
ոտնահարել երկրի Սահմանադրությունը և, 
ան համաչափ ուժ ու հատուկ միջոցներ կիրա-
ռե լով սեփական ժողովրդի դեմ, կասկածի 
տակ դնել Հայաստանի Հանրապետության 
ժո ղո վրդավարությունը և իրավական պե-
տություն լինելու հանձնառությունը: Մեզ 
համար անընդունելի ու խստիվ դա տա պար-
տելի են այսպիսի երևույթները։

ՀՀ իշխանություններն արդեն տևական 
ժամանակ է, ինչ ժողովրդավարության քողի 
տակ թիրախավորում են արցախցիների 
տար բեր խմբերի ու անհատների, կիրա ռե-
լով նրանց դեմ բռնաճնշումներ, խտրա կան 
վերաբերմունք՝ օգտագործելով «հա յաս տան-
ցի-ղարաբաղցի» պառակտիչ բառապաշար։

Նման պայմաններում միաժամանակ տե-
ղին ենք համարում երախտագիտության խոսք 
հղել հազարավոր ՀՀ մեր հայրենակիցներին, 
ովքեր արհամարհելով արհեստականորեն 
ստեղծված բաժանարար գծերը, անցած ինը 
ամիսների ընթացքում՝ մեզ համար դժվա-
րին օրերին, ամեն ինչ արել են մեղմելու ար-

Արցախի Հանրապետության 
Ազգային ժողովի 
4 խմբակցության 
հայտարարությունը

ցա խահայության բարոյահոգեբանական և 
ֆիզիկական ցավը։

Վտանգավոր և անընդունելի է ներ-
հան րային համերաշխությունը խարխլող և 
Արցախի հայության արժանապատվությունը 
վիրա վորող բոլոր այն արարքները, հայ տա-
րարություններն ու ելույթները, որոնք դրսևոր-
վում են ոչ միայն սոցիալական ցանցերում 
լայ նորեն տարածված իրական կամ կեղծ 
օգտա տերերի միջոցով, այլև ՀՀ Ազգային ժո-
ղո վի ամբիոնից՝ իշխող քաղաքական ուժի 
ներ կա յացուցիչների կողմից հնչեցված:

Հայրենիքի և ազգային ար ժա նա պատ վու-

թյան համար պայքարը յուրաքանչ յուր քա-
ղա քացու, բոլոր ժողովուրդների անքակտելի 
իրավունքն է, ուստի պահանջում ենք ՀՀ 
իշխանություններից զերծ մնալ բռնություն, 
ատելություն և թշնամանք սերմանելու նենգ 
ու վտանգավոր դրսևորումներից:

Երևան, 24 հունիսի 2024թ.
«Արդարություն» խմբակցություն, 

«ՀՅ Դաշնակցություն» խմբակցություն, 
«Արցախի ժողովրդավարական 

կուսակցություն» խմբակցություն, «Ազատ 
հայրենիք-ՔՄԴ» խմբակցություն
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